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روزنامه اقتصادی معدن و صنایع معدنی ایران

www.Madandaily.com

بومی سازی ما را به 
یک کشور سازنده 

تبدیل می کند؟

16 سلول احیا 
درآلومینیوم جنوب 
وارد مدارتولید  شد

قوانین خلق الساعه، سرعت گیر بخش معدن
کارشناسان در آسیب شناسی  فعالیت 40 ساله بخش معدن  مطرح کردند
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 فلزات آماده جهش قیمت 
 پس از عبور بحران کرونا

گزارش

افتتاح طرح های عمرانی و اشتغالزایی فولاد خوزستان
طرح های عمرانی و اش��تغال زایی ش��رکت 
فولاد خوزستان به مناسبت دهه مبارک فجر 
با حضور حجت الاس��ام و المس��لمین سید 
عبدالنبی موس��وی فرد نماین��ده ولی فقیه و 
امام جمعه اهواز، حجت الاسام و المسلمین 
خضی��راوی ام��ام جمعه شهرس��تان کارون، 
خداداد غریب پور معاون  وزیر صنعت، معدن 
و تج��ارت و رئی��س هیات عام��ل ایمیدرو، 
غامرض��ا ش��ریعتی اس��تاندار خوزس��تان، 
امیرحس��ین نظری رئیس س��ازمان صتعت، 
مع��دن و تج��ارت خوزس��تان، عبدالکری��م 
درویش زاده مدیرکل راه آهن جنوب و س��ایر 
مسئولان اس��تانی، ۲۰ بهمن ماه ۹۸ افتتاح 

شد.
به گزاراش خبرن��گار روابط عمومی، اولین 
ط��رح، افتت��اح پایانه خدماتی فنی ش��رکت 
چند وجهی فولاد لجس��تیک از شرکت های 
تابعه فولاد خوزستان به مساحت ۳۲۰۰ بود 
ک��ه با ه��دف تامین، نگهداری و پش��تیبانی 
از ناوگان ه��ای کامی��ون موج��ود در ح��وزه 
حمل ونقل و تس��ریع در حمل جاده ای مواد 
اولیه با دریافت مجوز نمایندگی شرکت آریا 
دیزل در ش��هر اهواز به بهره برداری رس��ید. 
 c&c همچنین مالکیت ۳۰ دستگاه کامیون
به ارزش ۴۵۰ میلیارد ریال، دیگر طرحی بود 
که در مراسم افتتاحیه پایانه خدماتی فنی به 
بهره برداری رس��ید. هدف از اجرای این طرح 
تامین قطع��ات و برطرف نمودن مش��کات 

فنی کامیون  های ملکی و استیجاری است.
در ادامه، کارگاه بزرگ آموزش��ی و خیاط 
خانه فولاد خوزس��تان دومی��ن طرحی بود 
که در ش��هرک صنعتی ش��ماره چهار اهواز 
به بهره برداری رس��ید. در ای��ن طرح که در 
راستای ایفای نقش مسئولیت های اجتماعی 
ف��ولاد خوزس��تان ب��ه بهره برداری رس��ید، 
برای هفت��اد تن به صورت مس��تقیم و پس 
از گذران��دن آموزش های لازم ایجاد ش��غل 

می شود.
گ��زارش خبرنگار ما حاکی اس��ت، معاون 
وزیر صنعت، معدن و تجارت و رئیس هیات 
عامل ایمیدرو به همراه اس��تاندار خوزستان، 
مدیرعامل فولاد خوزستان و سایر مسئولان 
استانی از روند اجرایی ساخت بیمارستان ۹۶ 

تختخوابی فولاد خوزستان بازدید کردند.
علی محمدی مدیرعامل فولاد خوزستان از 

اختص��اص یک هزار میلیارد ریال برای اتمام 
این طرح در مدت زمان ۱۸ ماه خبر داد.

وی افزود: ط��رح احداث بیمارس��تان ۹۶ 
تختخواب��ی در زمینی به مس��احت ۱۴هزار 
مت��ر مربع از س��ال ۹۲ آغاز ش��ده بود که با 
پیش��رفت فیزیکی ۲۵ درص��دی، طرح برای 

چندین سال متوقف بود.
در ادامه کلنگ  زنی طرح مهندسی، خرید، 
نص��ب و راه  ان��دازی تصفیه خانه ش��یمیایی 
پساب صنعتی فولاد خوزستان، با نگاه زیست  
محیطی و اعتباری بالغ بر ۹۸۰ میلیارد ریال 
و اس��تفاده از فناوری RO و با هدف تصفیه 
مجدد پس��اب صنعتی ب��ا ظرفیت ۷۵۰ متر 
مکعب در ساعت انجام شد. اجرای ارتباطات 
م��ورد نیاز در مح��دوده تصفیه  خانه موجود، 
ایس��تگاه پمپاژ آب ن��رم و صنعتی و احداث 
ساختمان مورد نیاز اتاق برق و کنترل، انبار، 
تعمیرگاه و آزمایش��گاه از دیگر نتایج اجرای 

طرح است.
همچنی��ن تفاهمنامه همکاری مش��ترک 
ش��رکت ف��ولاد خوزس��تان و کمیت��ه امداد 
ام��ام خمینی)ره( اس��تان خوزس��تان برای 
ساخت ۵۰ واحد مسکونی برای نیازمندان و 
محرومان شهرستان کارون از دیگر طرح هایی 
بود که در حضور معاون وزیر صنعت، معدن 
و تج��ارت و رئی��س هیات عام��ل ایمیدرو، 
اس��تاندار خوزستان و سایر مسئولان استانی 
به امضا رس��ید. همچنین احداث ساختمان 
درمانگاه قلعه  چنعان با س��رمایه گذاری ۴۰ 
میلی��ارد ریال��ی ف��ولاد خوزس��تان از دیگر 
طرح  های در دس��ت اجراس��ت که با گذشت 
۳ م��اه از آغاز طرح، پیش��رفت ۳۲ درصدی 

داشته است.
بخ��ش پایان��ی برنامه  های ش��رکت فولاد 

خوزس��تان در دهه مبارک فج��ر با رونمایی 
ش��رکت  توس��عه  جام��ع  ط��رح  س��ند  از 
ف��ولاد خوزس��تان )ف��از ۴( و  س��ند طرح 
 جام��ع محی��ط زیس��ت و پس��ماند هم��راه

 شد.
غامرضا شریعتی اس��تاندار خوزستان در 
گفت وگ��و با خبرنگار رواب��ط  عمومی، ضمن 
تقدیر از اج��رای طرح  های زیس��ت  محیطی 
و مس��ئولیت های اجتماعی فولاد خوزستان 
اظهار داش��ت: فولاد خوزس��تان ب��ا اجرای 
ای��ن طرح  ها و توس��عه ن��اوگان حمل ونقل، 
ع��اوه بر ایجاد اش��تغال ب��رای ۲۰۰ تن، به 
محرومیت زدایی اس��تان کمک شایانی کرده 

است. 
وی اف��زود: توج��ه وی��ژه ش��رکت ف��ولاد 
خوزس��تان ب��ه توس��عه منطق��ه و انج��ام 
مس��ئولیت های اجتماعی و حمایت مستقیم 
از طرح های عمومی استان  قابل تقدیر است.

ب��زرگ  کارگاه  اح��داث  داد:  ادام��ه  وی 
خیاطی با هدف ایجاد شغل برای  هفتاد زن 
سرپرست خانوار، س��اخت ۵۰ واحد مسکن 
در مناط��ق محروم و اح��داث درمانگاه برای 
س��اکنان قلعه  چنعان، نش��ان از عزم جدی 
مجموعه فولاد خوزس��تان برای رسیدگی و 
توس��عه منطقه اس��ت. این عملکرد به ایجاد 
صمیمیت میان مردم منطقه و این ش��رکت 

منجر می شود.
گفتن��ی اس��ت، در پایان این مراس��م لوح 
سپاس��ی از سوی حجت الاسام و المسلمین 
خضی��راوی امام جمع��ه و معصومه خنفری 
فرماندار شهرس��تان کارون به علی محمدی 
مدیرعام��ل ف��ولاد خوزس��تان در راس��تای 
کمک رس��انی ب��ه مناط��ق مح��روم و ک��م 

برخوردار این شهرستان اهدا شد.



افتتاح دفتر همکاری 
مشترک ذوب آهن اصفهان 

و دانشگاه آزاد اسلامی
محمدمه��دی طهرانچ��ی عضو هی��ات امنا و 
رئیس دانش��گاه آزاد اسلامی و منصور یزدی زاده 
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان و دیگر مس��ئولان 
این ش��رکت، از خط تولید و پروژه های توس��عه 

ذوب آهن بازدید کردند.
ب��ه گزارش روزگارمع��دن، در این بازدید دفتر 
همکاری مش��ترک ذوب آهن اصفهان و دانشگاه 
آزاد اسلامی گش��ایش یافت و از منظومه علمی 

ذوب آهن اصفهان رونمایی شد.
طهرانچی در حاش��یه ای��ن بازدید به خبرنگار 
ما گف��ت: تولید ریل ملی باعث افتخار اس��ت و 
تلاش��گران ذوب آه��ن اصفه��ان یک ب��ار دیگر 
ش��عار ما می توانیم را به منصه ظهور رساندند و 

پشتیبان توسعه حمل ونقل ریلی کشور شدند.
وی افزود: امروز ش��اهد تحولاتی در ذوب آهن 
هس��تیم که پایه علمی و فناوری دارد و این امر 
نش��انگر مدیریت علمی در این مجموعه و تجربه 

گرانبهای بیش از نیم قرنی این شرکت است.
طهرانچی با اش��اره به افتت��اح دفتر همکاری 
مش��ترک ذوب آه��ن اصفه��ان و دانش��گاه آزاد 
اسلامی، اظهارکرد: این حرکت از سال گذشته با 
امضای یک تفاهمنامه آغاز ش��د. همچنین امروز 
از منظومه علمی ذوب آهن اصفهان رونمایی شد 
که مش��تمل بر ۵۰۰ موضوع اس��ت که هر کدام 
زمینه پژوهش��ی برای دانش��جویان کارشناسی 

ارشد و دکترا می باشد.
وی ابراز امیدواری کرد که پروژه های مشترکی 
ک��ه بی��ن ذوب آهن اصفه��ان و دانش��گاه آزاد 
اس��لامی انجام می ش��ود پش��توانه ای برای یک 

حرکت دانش بنیان موثر باشد.
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی افزود: درحال حاضر 
شاهد پیشرفت روز به روز فناوری در دنیا هستیم 
و رقابت به ویژه در نرخ تمام شده با بهره گیری از 
دانش های جدید صورت می گیرد. در این شرایط 
لازم است صنایع کش��ور بر لبه دانش و فناوری 

حرکت کنند.
طهرانچی گفت: امروز شاهد بودیم که روحیه 
بهره گی��ری از دانش و فناوری روز در ذوب آهن 
اصفه��ان وج��ود دارد و ای��ن ام��ر علاقه بخش 
دانشگاه را نیز برای همکاری و پشتیبانی مضاعف 

می کند. 
وی افزود: واحد های دانشگاه آزاد در نجف آباد 
و لنج��ان به عنوان دو نقطه از یک ش��بکه ۴۰۰ 
واحدی پش��تیبان ذوب آهن هس��تند. در واقع 
دانشگاه آزاد با استعداد ۲۴ هزار نفر عضو هیات 
علمی، س��الانه ۶۰ هزار دانش��جوی کارشناسی 
ارش��د و ۱۰ ه��زار دانش��جوی دکت��را همکاری 

گسترده ای با ذوب آهن اصفهان دارد.
رئیس دانش��گاه آزاد اسلامی اظهارکرد: فراهم 
ش��دن فرصت های مطالعات��ی کمک می کند که 
اس��ایتد، ش��رایط صنعت را از نزدی��ک ببینند و 
ای��ن دفتر همکاری مش��ترک به ای��ن امرکمک 
بسیاری می کند. بر این اساس دانشجویان هم با 
موضوعاتی که محور آن حل مسله است در ذوب 
آهن حضور می یابند تا ارتباط صنعت و دانشگاه 

ثمر بخش تر از گذشته باشد.
وی اف��زود: هم اکنون بیش از ۷ هزار کش��ش 
موضوع��ی در س��طح پایان نام��ه در ذوب آه��ن 
اصفه��ان وج��ود دارد و ب��ر این اس��اس فرصت 
پژوهش برای دانش��جویان فراهم است و این امر 
رابطه خوبی بین دانش��جو، شغل و صنعت ایجاد 
می کند. منصور ی��زدی زاده نیز گفت: تفاهمنامه 
بین ذوب آهن و دانش��گاه آزاد در زمینه توسعه 
فعالیت های پژوهشی، س��ال گذشته امضا شد و 
امروز بازدید ریاست دانشگاه آزاد اسلامی از ذوب 
آهن با هدف تعمیق روابط، بررس��ی فعالیت های 
مش��ترک طی یک س��ال گذش��ته و همچنین 
افتتاح دفتر همکاری مشترک ذوب آهن اصفهان 

و دانشگاه آزاد اسلامی صورت گرفت.
وی افزود: توس��عه صنعت و دانش��گاه موجب 
توس��عه اقتصادی کش��ور اس��ت و در ذوب آهن 
اصفه��ان اولوی��ت دارد. درحال حاضر با مدیریت 
خوب دکت��ر طهرانچ��ی، رابطه بی��ن صنعت و 
دانشگاه توسعه یافته و در مسیر درستی حرکت 
می کن��د. مدیرعامل ذوب آهن اصفهان توس��عه 
ارتب��اط صنع��ت و دانش��گاه را موج��ب افزایش 
اشتغال، توسعه صنعت و پربارترشدن فعالیت های 
دانش��گاهی دانس��ت و گفت: این مجتمع عظیم 
صنعت��ی از تنوع رش��ته های تحصیل��ی و تجربه 
گرانبهای��ی برخوردار اس��ت اما بروزرس��انی این 
دانش تنها از طریق ارتباط گس��ترده با دانشگاه 

امکان پذیر است.
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16سلولاحیادرآلومینیومجنوبواردمدارتولیدشد
مدیرعامل »سالکو« در بازدید از روزنامه روزگار معدن  خبر داد:

وزی��ر صنع��ت، معدن و تجارت گف��ت: ایمیدرو تا پایان س��ال، 
۳.۶ میلی��ارد دلار ط��رح در بخش معدن و صنای��ع معدنی افتتاح 
می کند. به گ��زارش ایمیدرو، رضا رحمانی در آیین بهره برداری از 
کارخانه تولید ش��مش طلای بردس��کن در خراسان رضوی گفت: 
در نقاط مختلف کش��ور ش��اهد بهره برداری از طرح های مختلف 
هستیم و فقط در بخش های متعدد صنعتی و معدنی طی چند روز 
گذشته و در ایام مبارک دهه فجر، ۵۰ هزار میلیارد تومان طرح به 
بهره برداری رس��یده است. رحمانی تصریح کرد: با این حال تعداد 

دیگری از طرح های مهم نیز در نوبت افتتاح قرار دارند که از جمله 
آنها می توان ب��ه طرح بزرگ آلومینیوم جنوب با س��رمایه گذاری 
بیش از ۱۵ هزار میلیارد تومان اش��اره کرد که به زودی و در حضور 
رئیس جمهوری افتتاح خواهد ش��د. این ط��رح بزرگ صنعتی به 
تنهایی قادر خواهد بود حجم تولیدات آلومینیوم در کش��ور را به ۲ 
برابر میزان قبلی افزایش دهد. رحمانی همچنین با اش��اره برنامه 
س��فر اخیر خود به استان البرز برای افتتاح طرح استحصال عناصر 
ن��ادر خاکی در مرکز تحقیقات فرآوری مواد معدنی کش��ور گفت: 

تعداد معدودی از کش��ور ها به این فناوری دسترس��ی دارند و این 
مهم، نشان از توان صنعت ما برای رشد و پیشرفت در سطح جهانی 
است. وی با اش��اره به تعدادی از طرح های بزرگ معدنی در کشور 
از جمله طرح ذوب مس خاتون آباد، طرح تولید اس��ید خاتون آباد، 
طرح فولاد زرند، فولاد س��نگان و...، افزود: یکی از برنامه راهبردی 
که در س��ال جاری در وزارت صنع��ت، معدن و تجارت به آن توجه 
شده، توسعه معدنی و صنایع معدنی در سطح کشور است که یکی 
از زی��ر برنامه های این محور، توجه به فعال س��ازی معادن کوچک 

در س��طح کشور است. وی اضافه کرد: ذخایر معدنی به عنوان یک 
نعمت خدادادی در اختیار ما است و امروز مجموع ارزش تولیدات 

معدنی و صنایع معدنی کشور، ۲۲ میلیارد دلار است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت در خراسان رضوی اعلام کرد

افتتاح رسمی آلومینیوم جنوب با سرمایه گذاری بیش از ۱۵ هزار میلیارد تومان؛ به زودی
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محبوب�ه ناطق: ظهر دیروز مدیرعامل س��الکو 
)آلومینی��وم جنوب ایران( از روزنامه روزگارمعدن  

بازدید کرد.
ش��هریار طاهرپور، مدیرعامل سالکو در موسسه 
فرهنگی مطبوعات��ی روزگارمعدن حضور یافت و 
ضمن بازدید از بخش های مختلف این مجموعه با 
مدیران، خبرنگاران و پرسنل روزنامه های صمت و 

روزگار معدن دیدار و گفت وگو کرد.
طاهرپ��ور همچنین از بخش ویژه پایگاه خبری 
گس��ترش نیوز بازدید ک��رد و از نزدیک در جریان 

فعالیت این پایگاه خبری قرار گرفت.
آلومینیوم جنوب در ایستگاه پایانی  �

مدیرعام��ل آلومینی��وم جنوب در حاش��یه این 
بازدی��د در گفت وگو با خبرنگار روزگارمعدن خبر 
از بهره برداری از آلومینیوم جنوب در سال ۱۳۹۹ 

داد. 
طاهرپور در این گفت وگو با بیان اینکه آلومینیوم 
جنوب یکی از پروژه های بزرگ کشور و ثمره برجام 
است گفت: ظرفیت تولید این شرکت یک میلیون 
تن ش��مش برنامه ریزی ش��ده و فاز نخست آن با 
تولید ۳۰۰ هزار تن است که در زمان بهره برداری، 
۱۰۰هزار تن آن وارد مدار تولید و به مرور تا اواسط 
س��ال آینده تکمیل می ش��ود. ما در این کارخانه 
از جدیدتری��ن فن��اوری روز دنیا به��ره بردیم. وی 
افزود: تاکنون ۱۶ دیگ)س��لول احیا( این کارخانه 
وارد مدار تولید شده است و فاز نخست این پروژه 

تا سال آینده به بهره برداری کامل خواهد رسید.
او با اش��اره به س��خنان جهانگی��ری معاون اول 
رئیس جمهوری که در بازدید از س��ایت این پروژه 
گفت��ه ب��ود، ما نمی گذاریم هیچ مانعی بر س��ر راه 
راه اندازی پروژه های نیمه تمام وجود داشته باشد، 
افزود: مهم ترین نقطه قوت پروژه، شکل اجرای آن 
به صورت EPCF است که براساس آن مهندسی، 
س��اخت، خرید تجهی��زات و تامین منابع مالی آن 

باید ازسوی پیمانکار انجام شود. 
خوش��بختانه پیمانکار کار را بسیار خوب پیش 
برد و باوجود تحریم ها با بهترین کیفیت و با دقت 
کارخ��ود را انجام داد. عم��ده تجهیزات اصلی این 

کارخانه اروپایی و ژاپنی است.
مدیرعامل آلومینیوم جنوب با بیان اینکه ارزش 
پ��روژه آلومینی��وم جنوب، حدود ی��ک میلیارد و 
۲۰۰ میلیون دلار برابر با ۷.۱ میلیارد یوآن اس��ت 
تصریح کرد: س��هامداران این ش��رکت ایمیدرو و 

شرکت سرمایه گذاری غدیرهستند که یک میلیارد 
ی��وآن س��رمایه گذاری  کردند و ۶ میلی��ارد یوآن 
 دیگر س��رمایه مورد نی��از از طریق فاینانس تامین

 شد.
طاهرپور در ادامه بیان کرد: ما برای تولید ۳۰۰ 
هزار تن شمش آلومینیوم به ۵۲۰ مگاوات برق نیاز 
داریم که قرار ش��ده است این میزان برق از شبکه 
سراس��ری و از طریق دو خط نیروگاه عس��لویه به 

لامرد و عسلویه به فسا تامین شود. 
برنامه های سالکو برای تامین مواد اولیه �

وی با بیان اینکه سالکو برای تولید ۳۰۰ هزار تن 
آلومینیوم به ۶۰۰ هزار تن پودر آلومینا نیاز دارد، 
گف��ت: تاکنون ۶۰ هزار تن پ��ودر آلومینای مورد 
نی��از را تامین کرده ای��م که با روند فعلی راه اندازی 

و وارد م��دار کردن س��لول های احیا، تقریبا تا تیر 
س��ال آینده کفایت می کند؛ با ای��ن وجود تامین 

چند محموله ۳۰ هزار تنی در دست اقدام است.
 وی ب��ا بیان اینک��ه کک نفتی که ماده اولیه آند 
اس��ت یکی از گلوگاه های صنعت آلومینیوم کشور 
به ش��مار می آید عن��وان کرد: تجربه نش��ان داده 
تحریم اخی��ر امریکا در مورد کک نفتی و الکترود 

گرافیتی کار را سخت تر خواهد کرد. 
این اتفاق می تواند به ایجاد انگیزه بیش��تر دولت 
برای تولید کک نفتی و الکترود گرافیتی بینجامد؛ 
چرا که برای صنعت اس��تراتژیک آلومینیوم، کک 

نفتی و پودر آلومینا گلوگاه شمرده می شود.
وی اف��زود: ایمی��درو در ای��ن زمین��ه گام هایی 
برداش��ته و ما نیز با ش��رکت های خارجی صحبت 

کردیم و موافقتنامه هایی هم مبادله شده تا پروژه  
تولی��د آن��د را برای م��ا فاینانس ه��م کنند. فقط 
منتظریم گفت و گویی با س��هامداران خود داشته 
باشیم تا موافقت آنها را برای تامین مالی بخشی از 

پروژه هم بگیریم تا کار شروع شود.
 مدیرعام��ل آلومینیوم جنوب)س��الکو( درباره 
تامین بوکس��یت از خارج نیز گفت: ایران در گینه 
دارای یک معدن بوکس��یت است که می توان برای 
تامین بوکسیت مورد نیاز کارخانه تولید آلومینا در 
پارسیان از آن استفاده کرد؛ البته شناسایی ذخایر 
جدید بوکس��یت در داخل کشور نیز از برنامه های 

این شرکت است.
طاهرپ��ور در بخش دیگری از س��خنانش افزود: 
برای واردات مواد اولیه خود به اسکله ای اختصاصی 
نیاز داریم که س��اخت آن برعهده ایمیدرو است و 
پیش بینی می شود یک ماه دیگر اسکله آماده نصب 

تجهیزات باشد. 
وی ب��ا بی��ان اینکه حدود یک س��ال اس��ت که 
دوباره به پروژه آلومینیوم جنوب بازگش��ته گفت:  
در س��ال های گذش��ته کار بسیار خوب پیش رفت 
ب��ا این ح��ال عم��ده فعالیت های م��ا در این یک 

س��ال نظارت بر حس��ن عملکرد پیمانکار، ساخت 
زیرساخت ها مانند اسکله، آب و برق و تامین مواد 
اولیه مورد نیاز تولید اس��ت که با تعامل مناسب با 
س��هامداران در حمایت مالی آنان عملکرد موفقی 

داشتیم و خوشبختانه این مهم انجام شد. 
امیدواریم این حمایت همچنان از طرف شرکت 
س��رمایه گذاری غدیر و ایمیدرو ادامه یابد تا پروژه 

به ظرفیت نهایی خود برسد. 
وی در ادامه س��خنان خود و با اش��اره به اینکه 
بخ��ش مهم��ی از م��واد اولیه مورد نی��از کارخانه 
از طری��ق تهاتر تامین ش��ده اس��ت تصریح کرد: 
ش��رکت های داخلی و خارجی به ما اعتماد کرده و 
قبول کردند مواد اولیه مورد نیاز ما را ارسال کنند 
و ما به ازای آن، شمش آلومینیوم تولیدی کارخانه 

را تحویل بگیرند.
 این موضوع کمک بسیار مهمی در شرایط خاص 

تحریم راه اندازی پروژه کرد. 
همچنی��ن ب��ا رایزنی های انجام ش��ده پیمانکار 
باوجود دریافت نکردن مطالبات خود در یک سال 
گذش��ته، کار را متوقف نکرد و به بهترین وجه آن 

را انجام داد.

شهریار طاهرپور: برای واردات مواد اولیه خود به 
اسکله ای اختصاصی نیاز داریم که ساخت آن برعهده 

ایمیدرو است و پیش بینی می شود یک ماه دیگر اسکله 
آماده نصب تجهیزات باشد

ش��رکت تهی��ه و تولید م��واد معدنی ایران به عن��وان بازوی 
اجرایی س��ازمان توس��عه و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی 
ایران )ایمیدرو( عهده دار بخشی از فعالیت  های آن سازمان در 
حوزه  های اکتشاف، توسعه و تجهیز، استخراج و فرآوری معادن 
با رعایت اصل ۴۴ می باش��د. بر این اس��اس نظارت و مدیریت 
تعدادی از مجتمع ها و طرح  های معدنی تحت مالکیت ایمیدرو 
نیز به این ش��رکت تفویض ش��ده اس��ت. این شرکت در سال 
۱۳۹۲ و هم راس��تا با سیاست های اصل۴۴ قانون اساسی و با 
هدف توسعه اکتشاف و استخراج مواد معدنی در کشور برنامه 
استراتژی خود را تدوین نمود. پس از تدوین استراتژی اهداف 

شرکت مشخص و اقدامات زیر انجام گردید.
برون س�پاری مدیری�ت و راهب�ری مجتم�ع و  �

معادن تابعه 
در س��ال ۱۳۹۳ ش��رکت اق��دام ب��ه تدوین و پیاده س��ازی 
اس��تراتژی ها و سیاس��ت  های اجرایی جدید نم��ود و با هدف 
تهیه و تولید انواع مواد معدنی مورد نیاز کشور و توسعه پایدار 
بخش معدن در مناطق کمتر توس��عه یافته و جهت اس��تفاده 
از ت��وان بخ��ش خصوصی، برون س��پاری مدیری��ت و راهبری 
مجتمع  ه��ای تابعه خود را به فعالان و س��رمایه گذاران بخش، 
هدف گ��ذاری نم��ود و در همین راس��تا مجتمع  های فروکروم 
جغتای، نفلین سینیت کلیبر، سرب نخلک، فسفات اسفوردی، 
س��نگ آهن جلال آباد، س��نگ آهن گل گهر، کک سازی زرند و 
س��نگ آهن سیرجان در قالب قراردادهای بلند مدت به فعالان 

و سرمایه گذاران واگذار نمود.
در س��ال جاری نیز راهبری مجتمع پتاس خور و بیابانک به 

بخش خصوصی واگذار شده است. 
اجرای سیاس��ت واگذاری و برون سپاری مدیریت و راهبری 
مجتمع ها به بخش خصوصی منجر به افزایش تولید شده و این 

رش��د تولید از انجام سرمایه گذاری  های جدید، اصلاح خطوط 
و... محقق شده است. 

افزایش اشتغال یکی از نتایج مثبت در واگذاری مجتمع  های 
تابعه ایمپاسکو می باشد، به طور مثال قبل از واگذاری مجتمع 
س��رب نخلک به بخش خصوصی ۱۵۰ نفر در مجتمع س��رب 
نخلک مش��غول به کار بود، در حالی که بعد از واگذاری شاهد 
جهشی بیش از ۲ برابر در تعداد نیروی شاغل در این مجتمع 

هستیم. 
توسعه عملیات اکتشافی در پهنه  های کشور �

با واگ��ذاری مجتمع  های تابعه به بخ��ش خصوصی، تمرکز 
شرکت بر اکتشاف پهنه  های اکتشافی کشور متمرکز شد. 

این ش��رکت طی س��ال  های ۹۷ تا ۹8 موفق به دریافت ۳۳ 
پروانه اکتش��اف در اس��تان  های خراس��ان جنوبی، سیستان و 
بلوچستان، کرمان، یزد، همدان و آذربایجان شرقی شده که در 

دست اقدام و تکمیل مطالعات اکتشافی است. 
تا پایان دی ماه س��ال جاری، ۱۳ پهنه اکتشافی به مساحت 
۲۷ ه��زار کیلومتر مربع خاتمه یافته اس��ت. ای��ن پهنه ها در 
اس��تان  های خراس��ان جنوبی، خراس��ان رض��وی، مازندران، 

سیستان و بلوچستان، کرمان و زنجان واقع شده اند. 
در حال حاضر، ۱۱ پهنه به مساحت ۳۶هزار کیلومتر مربع، 
در مراحل پایانی تنظیم گزارش نهایی و ارسال به سازمان  های 

صنعت، معدن و تجارت است.
در سال ۹8، ۱۰ پهنه اکتشافی به مساحت ۵۳ هزار کیلومتر 
مربع از س��وی ش��رکت تهی��ه و تولید مواد معدن��ی ایران در 
استان  های کهکیلویه و بویراحمد، اصفهان، هرمزگان، سیستان 
و بلوچستان، قزوین، گیلان، فارس، خراسان رضوی و جنوبی و 
چهارمحال و بختیاری دریافت شده که با برگزاری مناقصه  های 
مربوطه، مشاوران این پهنه ها مستقر و مشغول فعالیت هستند. 

ش��رکت تهیه و تولی��د مواد معدنی ایران ت��ا پایان آبان ماه 
س��ال جاری ۳۰ هزار متر حفاری در بخش  های زغال س��نگ، 
سنگ آهن و پلی متال انجام داده است. در بخش زغال سنگ، 

برنامه حفاری ۱۰۰ درصد محقق شد.
طرح احیا، فعال سازی و توسعه معادن کوچک  �

مقیاس
ش��رکت تهیه و تولید م��واد معدنی ایران ب��ه نمایندگی از 
ایمیدرو برای اجرای طرح احیاء، فعال س��ازی و توسعه معادن 
کوچک مقی��اس به عنوان یکی از طرح  ه��ای اقتصاد مقاومتی 
در س��ال ۹8، فعالیت خ��ود را در ۴ حوزه بس��یج کمک  های 
دولت برای راه اندازی طرح، شناسایی سرمایه گذاران، شناسایی 
س��رمایه پذیران و دارندگان مجوزهای محدوده  های معدنی و 

همکاری انجمن ها و تشکل ها متمرکز کرده است.
در بخ��ش مع��ادن کوچک مقیاس تاکن��ون ۱۳۳ معدن در 
مس��یر فعال سازی قرار گرفته، ۳۲ معدن فعال شده، همچنین 
در ۴۷۳ معدن بررسی  های کلینیکی از قبیل شناخت مشکلات 

موجود در معدن و عارضه یابی صورت گرفته است. 
دس��تاوردهای ط��رح احیاء، فعال س��ازی و توس��عه معادن 

کوچک مقیاس شامل موارد زیر می باشد:
- آمای�ش به روز، دقیق و جامع از معادن کوچک مقیاس 

کشور به تفکیک استانی
- ایجاد هماهنگی و هم افزایی بین دس�تگاه  های اجرایی 
مانن�د ایمی�درو، معاون�ت معدنی وزارت صمت و س�ازمان 
صمت استان ها، صندوق بیمه س�رمایه گذاری فعالیت  های 
معدنی، س�ازمان نظام مهندس�ی مع�دن، ات�اق بازرگانی، 
صنای�ع، مع�ادن و کش�اورزی، خان�ه مع�دن، انجمن ه�ا و 

تشکل  های ملی و استانی و ...
- هم�کاری گس�ترده ب�ا انجمن ه�ا و بنگاه  ه�ای بخش 

خصوصی در تصمیم سازی و عملیات طرح
- هم�کاری و حمای�ت در ایج�اد و توس�عه بی�ش از 8 

استارتاپ تخصصی معدن و صنایع وابسته
- ایجاد شفافیت و اطلاع رسانی گسترده تمامی فعالیت ها 
به منظور ایجاد فرصت برابر برای تمامی بنگاه  های تولیدی 

بخش معدن
- حمای�ت از تولی�دات دانش بنی�ان با انج�ام پروژه  های 
پژوهش�ی و هم چنین برگزاری کارگاه  های آموزشی در این 

زمینه.
فعالیت  های پژوهشی �

واحد پژوهش ش��رکت تهیه و تولید م��واد معدنی ایران در 
س��ال ۹8 موفق به انعقاد ۶ قرارداد جدید پژوهش��ی در زمینه 
فناوری  های جدید در بخش معدن و ۱۲ تفاهمنامه پژوهش��ی 
و آموزش��ی با دانش��گاه ها و موسس��ات تحقیقاتی شده است. 
همچنین در س��ال جاری ۵ طرح پژوهش��ی با اثربخشی بالا با 
موفقی��ت به پایان رس��یده که ۲ مورد آن ب��ا موفقیت اجرایی 

و مابقی در حال برنامه ریزی برای اجرای صنعتی می باشد. 
ب��ا توجه به سیاس��ت حمایت از پایان نامه  های دانش��جویی 
در زمینه  ه��ای فناوری  های بخش معدن، از ابتدای س��ال ۹8 
تاکنون ۱۵پایان نامه دانشجویی در موضوعات مورد نیاز شرکت 

مورد حمایت قرار گرفته است. 
چش�م انداز ش�رکت تهیه و تولید م�واد معدنی  �

ایران
براس��اس چش��م انداز تعریف ش��ده، ش��رکت تهیه و تولید 
مواد معدنی ایران تا س��ال ۱۴۰۴ از طریق هم افزایی با بخش 
خصوصی توانمند، به یک ش��رکت معدنی مرجع در اکتشاف، 
یک شرکت کارآمد در استخراج و فرآوری و یک شرکت نوآور 

در توسعه مواد معدنی در کشور تبدیل خواهد شد. 
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منیر حضوری: قیمت س��نگ آهن با افزایش شمار قربانیان، 
اعلام اخبار قرنطینه و شیوع ویروس کرونا در برخی از شهرهای 
چین با کاهش قابل توجهی روبه رو ش��ده است. انتشار ویروس 
کرونا در کشوری مثل چین که به عنوان بزرگ ترین وارد کننده 
انواع کامودیتی در جهان ش��ناخته می ش��ود بر نگرانی های این 
کش��ور در رابطه با رش��د اقتصادی افزوده اس��ت. کرونا نه تنها 
در چین بلکه بازار جهانی س��نگ آهن را تحت تاثیر قرار داده و 
کش��ورهایی مثل برزیل و هند را نیز گرفتار کرده است. روزگار 
معدن درباره تاثیر شیوع این ویروس مرگبار بر بازار سنگ آهن 
در اقتص��اد چین و ایران با کارشناس��ان مع��دن گفت وگو کرده 

است. 
معادن�کم�عیار�تحت�تاثیر�ویروس���

محمدرضا پیربداغی، رئیس هیات مدیره 
یک ش��رکت معدنی که در حوزه سنگ 
آهن فعالیت می کند در مورد تاثیر کرونا 
بر بازار سنگ آهن جهانی گفت: متاسفانه 
این ویروس بر بازار سنگ آهن تاثیر گذار 
بوده است، جو جامعه چین ملتهب شده 
و این امر باعث ش��ده تمرکز کمتری بر بازار داشته باشد. به این 
خاطر که تقاضا در بازار صادراتی از جمله کشورهایی مثل برزیل 
و هندوس��تان کاهش یافته است درنتیجه موجب کاهش قیمت 
س��نگ آهن هم شده اس��ت. پیربداغی با اش��اره به اینکه بازار 
داخلی ایران تاثیر چندانی از ویروس کرونا نگرفته اس��ت، بیان 
ک��رد: زمانی که ع��وارض صادراتی را در ایران برق��رار کردند به 
ش��دت بر رفت��ار فعالان س��نگ آهن تاثیر گذاش��ت. بیش��تر 
تولید کننده ه��ا مجب��ور ش��دند محص��ولات خود را ب��ه بازار و 
کارخانه های داخلی ارائه دهند بنابراین قبل از شیوع کرونا یعنی 
حدود ۱۰ س��ال اس��ت که ص��ادرات این محص��ول در ایران به 
کمترین مقدار خود رس��یده است.  این فعال معدنی با اشاره به 
توجه به رشد فرآوری در داخل کشور گفت: ما سعی کرده ایم از 

بازار چین فاصله بگیریم و برای رس��یدن به این مهم بر فرآوری 
مواد معدنی به خصوص در حوزه س��نگ آهن تمرکز کرده ایم و 
لزومی نداش��ته که بخواهیم خود را با این بازار همسان کنیم. او 
تاکید کرد: از آنجایی که فناوری فرآوری س��نگ آهن وارد ایران 
ش��ده در نتیجه وابستگی ما به بازارهای چین کاهش پیدا کرده 
است.  پیربداغی با بیان اینکه کرونا تنها بر سنگ آهن هماتیت 
و کم عی��ار می توان��د موثر باش��د، گفت: مع��ادن مگنتیک هیچ 
تاثیری از ب��ازار چین نمی گیرند به این خاطر که تمام محصول 
خود را به کارخانه های کنس��انتره و ف��ولادی داخلی مثل ذوب 
آهن و فولاد مبارکه با قیمتی بهتر از قیمت صادراتی می فروشند. 
بنابراین تنها سنگ آهن کم عیار از این ویروس تاثیر می پذیرد. 
در این بین س��نگ آهن هماتیت باید به سمت فناوری فرآوری 

پی��ش برود. اگر بتوانیم این قدم را برداریم دیگر به صادرات این 
بخش از سنگ آهن هم احتیاجی نداریم که بخواهد تحت تاثیر 
بازار خارجی قرار بگیرد.  پیربداغی پاسخ به این سوال که آینده 
بازار سنگ آهن را چطور می بینید،  گفت: با توجه به تورمی که 
هر سال اتفاق می افتد و شمش فولاد افزایش قیمت پیدا می کند 
در نتیج��ه انتظار داریم  معادن پرعیار و هماتیت با رونق روبه رو 
ش��وند. در نتیجه این مهم قیمت س��نگ آهن تحت تاثیر بازار 

صادرات نبوده و در بازار داخلی با رونق روبه رو می شود. 
کرونا�هیچ�تاثیری�ندارد��

محمدحس��ین بصیری، اس��تاد دانش��گاه تربیت مدرس با بیان 
اینکه کرونا در بازار بین المللی تاثیر گذار بوده اس��ت، به روزگار 
معدن  گفت: ویروس کرونا به اقتصاد چین به ش��دت ضربه زده 

است تا جایی که برخی این ویروس را به سیاست ربط می دهند 
که قصد بر این بوده اقتصاد چین ضعیف ش��ود. چین مهم ترین 
تولید کننده ش��مش فولاد بوده اس��ت و به طور تقریبی سالیانه 
حدود یک میلیارد تن تولید داش��ته اس��ت اما کرونا بر آن تاثیر 
گذاش��ته و در نتیجه تقاض��ا در بازار جهانی برای س��نگ آهن 

کاهش پیدا کرده است. 
بصیری با اشاره به اینکه این ویروس در 
بازار ایران تاثیرگذار نبوده اس��ت، اظهار 
ک��رد: ب��ا ع��وارض ۲۵ درص��دی که بر 
صادرات س��نگ آهن گذاشته شد عملا 
این حوزه با مش��کل روبه رو و فعالیت در 
این حوزه غیر اقتصادی ش��ده اس��ت در 
نتیجه مدت ها است که سنگ آهن در زنجیره تولید داخلی قرار 
دارد و از بازاره��ای بین المللی دور ش��ده اس��ت. او ادامه داد: از 
طرف دیگر به این خاطر که زنجیره تولید سنگ آهن در کشور 
کامل ش��ده و ما کارخانه کنس��انتره، گندله، آهن اس��فنجی و 
ش��مش فولاد را داری��م نیازی ب��ه ارتباط با خ��ارج نداریم که 

بخواهیم از کرونا تاثیر بپذیریم. 
این اس��تاد دانش��گاه تاکید کرد: به این خاطر که تقاضا برای 
مصرف ش��مش در داخل کش��ور بالا است و در صادرات شمش 
مشکلی وجود ندارد در نتیجه ویروس کرونا در بازار سنگ آهن 
داخلی کش��ور تاثیر چندانی نداشته است و اینکه معدن سنگ 

آهن پرعیار یا کم عیار باشد هیچ فرقی ندارد. 
گفتنی است به گزارش دنیای معدن، ارزش سهام شرکت های 
مع��دن و صنایع معدن��ی در بورس ایران طی هفته گذش��ته با 
جهش ۲.۹ درصدی معادل ۱۱۹۰ میلیارد تومان همراه بوده به 

۴۴۲.۲ هزار میلیارد تومان رسید.
ای��ن ارزش معادل ۲۲.۷ درصد ارزش بورس ایران اس��ت که 
نس��بت به هفته گذشته اندکی کاهش داش��ته و نشانه نگرانی 
بازار از اثرات ویروس کرونا بر قیمت و فروش کامودیتی ها است.

کاهش قیمت  سنگ آهن در ایران ارتباطی به کرونا ندارد

قوانین خلق الساعه، سرعت گیر بخش معدن
کارشناسان�در�آسیب�شناسی��فعالیت��40ساله�بخش�معدن��مطرح�کردند

خام فروشی 
راه  کسب درآمد 

 نقدینگی ش��رکت ها و کارخانه های معدنی 
باید از داخل کش��ور تامین شود اما وقتی این 
مه��م اتف��اق نمی افتد فع��الان معدنی مجبور 
می شوند به دنبال صادرات رفته و کالای خود 

را به صورت خام بفروشند.
 فع��الان معدن��ی به ناچ��ار و ب��رای اینکه 
کالای خود را با نرخ بالاتری بفروش��ند و برای 
خ��ود درآمدزایی کنند به خام فروش��ی روی 
می آورن��د. در این روند اغل��ب فعالان معدنی 
برای اینکه معدن خود را نگه  داش��ته و بتوانند 
هزینه های خود را جبران کنند دس��ت به خام 
فروشی می زنند  با  اینکه خام فروشی مضراتی 

برای اقتصاد کشور دارد.
 خام فروش��ی مثل وابس��تگی به نفت مضر 
اس��ت، باید بدانیم مع��ادن و منابع محدودیت 
دارن��د و مث��ل نف��ت روزی تمام می ش��وند. 
بنابرای��ن بای��د در مقابل خام فروش��ی حرکت 
و س��عی کنیم تفکرمان را به س��مت رش��د و 
افزایش ارزش افزوده ببریم.  اگر معتقد هستیم 
ای��ن مهم خوش��ایند نیس��ت، دول��ت باید در 
سیاستگذاری خود تجدید نظر کند. به عنوان 
راهکار مقابله با خام فروشی باور دارم که دولت 
بای��د نقش پر رنگ ت��ری را بازی ک��رده و با 
سیاست گذاری درست جلوی این امر را بگیرد.
 اول از همه باید بر شرکت هایی که به بخش 
دولتی وابس��ته اند نظارت کافی شود تا دست 
به خام فروشی نزنند. شرکت های دولتی خود 
باید جلوی خام فروش��ی را گرفت��ه و نگذارند 
چنی��ن مس��ئله ای اتفاق بیفت��د و اول از همه 

خودشان پیش قدم شوند. 
 در این بین باید بر رش��د واحدهای فرآوری 
معادن برای دوری از خام فروش��ی تاکید کرد 
تا شاهد رشد اشتغال بیشتری در کشور باشیم 
و همچنین در روند رشد اقتصادی کشور موثر 
واقع ش��ویم. البته برای رش��د ارزش افزوده به 
س��رمایه گذاری و فناوری پیچیده نیاز است و 
باید ت��ا جایی که می توانیم از ماش��ین آلات و 

دانش روز بهره مند شویم.

 حمایت گل گهر
 از سیل زدگان

 سیستان و بلوچستان

بسته های حمایتی شرکت معدنی و صنعتی 
گل گهر و ش��رکت های منطقه ب��ا هدف یاری 
رس��انی به هموطنان سیستان و بلوچستانی به 

این مناطق ارسال شد.
 به گ��زارش روابط عمومی ش��رکت معدنی 
و صنعت��ی گل گه��ر، این ش��رکت ب��ه همراه 
ش��رکت های منطقه علاوه بر ارسال کمک های 
مالی، طبق هماهنگی هایی که با ستاد بحران 
اس��تان سیس��تان و بلوچس��تان انجام دادند، 
وس��ایل و ملزومات م��ورد نیاز مناطق س��یل 
زده ش��امل لباس گرم، روغن، چای، قند، انواع 
کنس��رو، بخ��اری برقی، برنج، پتو، تاسیس��ات 
آبرس��انی، آب معدنی، کیک، ل��وازم تحریر و...

را طی روزهای گذش��ته آماده و به وسیله پنج 
کامی��ون به این مناطق ارس��ال کردند. گفتنی 
اس��ت گل گهر که مدت��ی پیش و پس از وقوع 
س��یل در جنوب اس��تان کرمان، با اعزام چهار 
دس��تگاه بلدوزر به مناطق س��یل زده، اقدام به 
بازگشایی و برقراری راه های ارتباطی روستایی 
آن مناطق کرده بود، این بار در راستای کمک 
به هموطنان سیل زده، به یاری عزیزان مان در 

استان سیستان و بلوچستان شتافت.

محمدعلی رحیمی پور انارکی 
فعال معدنی

 منیر حضوری: 
ای��ران با دارا بودن ح��دود ۶۸ نوع ماده معدنی 
)غیرنفتی(، ۳۷ میلیارد تن ذخایر کشف شده و ۵۷ 
میلیارد تن ذخایر بالقوه در میان ۱۵ قدرت معدنی 
جهان قرار گرفته است و یکی از کشورهای غنی از 
حیث دارایی های معدنی به حساب می آید. روزگار 
معدن به مناس��بت فرارس��یدن چه��ل و یکمین 
س��الگرد پیروزی انقلاب اسلامی به آسیب شناسی 
ای��ن حوزه پرداخته و با فعالان این حوزه گفت وگو 

کرده است.
اهمیت�دوری�از�بخشی�نگری��

مالک رحمتی، نایب رئیس 
انجم��ن س��نگ ای��ران به 
روزگار معدن گفت: یکی از 
نکات مهم در آسیب شناسی 
تصویب  معدن��ی  صنای��ع 
قوانین و بخشنامه های غیر 
کارشناس��ی و خلق الس��اعه است که در نتیجه آن 
همواره ضرر دیده ایم. با توجه به اینکه قوانین ما از 
پای��داری لازم برخ��وردار نیس��تند در نتیج��ه 
نتوانس��تیم تجارت بین الملل��ی و صادرات خود را 

به طور شایسته ای طراحی کنیم. 
عضو کمیس��یون صنایع و معادن اتاق بازرگانی 
ای��ران ادامه داد: یکی از مواردی که از مجلس آتی 
و وزارتخانه درخواس��ت داریم، تدوین قانون جامع 
و بخش��نامه های مرتبط با معدن با ماندگاری لازم 
اس��ت. انتظار داری��م حداقل بخش��نامه هایی که 
در رابط��ه با حقوق دولتی، عوارض و س��ایر موارد 
مرتبط با معدن وضع می ش��وند کارشناسی شده و 
پایدار باش��ند تا تولید کننده مطمئن باشد قانون و 
بخش��نامه ای که در کشور وضع می شود حداقل ۵ 

سال و حداکثر ۱۰ سال هیچ تغییری نمی کند و با 
خیال راحت یک قرارداد صادراتی ببندد.

 او تاکی��د ک��رد: م��ا همواره از تغیی��رات فصلی 
بخش��نامه ها ضرره��ای هنگفت��ی را دیده ای��م و 
نتوانس��ته ایم بازار صادراتی پای��داری را برای این 

صنعت به وجود بیاوریم. 
او با اشاره به بخشی نگری به عنوان مشکل دوم 
گفت: صنایع معدنی زنجیره ارزش��ی دارند که اگر 
نتوانیم نگاه کارشناس��ی مس��تقلی به این زنجیره 
داش��ته باش��یم و همواره به یکی از حلقه ها توجه 
کنی��م در نتیجه در بلند مدت با توس��عه نامتوازن 
روبه رو می شویم و هرگز بهره وری را نخواهیم دید. 
رحمتی ادامه داد: یکی از آس��یب ها این اس��ت 
ک��ه ما به زنجیره ارزش صنایع معدنی کش��ور که 
عبارت از اکتشاف، اس��تخراج،  فرآوری و صادرات 
اس��ت همزمان با دید کارشناسی نگاه نمی کنیم. 
گاه��ی مقول��ه اکتش��اف را رها ک��رده و هرآنچه 
داش��تیم را اس��تخراج کرده ایم، گاهی به اندازه ای 
که فرآوری می کنیم به اس��تخراج بها نمی دهیم یا 
بیش از ظرفیت فرآوری کشور استخراج می کنیم 

در نتیجه سال های بعد با مشکل روبه رو می شویم.
نایب رئی��س انجم��ن س��نگ ایران ب��ا تاکید بر 
ل��زوم توجه به توس��عه پایدار گفت: ب��رای اینکه 
از خام فروش��ی در ام��ان بمانیم و توس��عه پایدار 
و به��ره وری در ای��ن صنعت حفظ ش��ود باید نگاه 
کارشناسی پایدار را به زنجیره ارزش صنایع معدنی 

گره بزنیم. 
به اندازه نیاز اکتشاف، فرآوری و استخراج کنیم 
و زنجیره های متع��دد را در صنایع معدنی متعدد 
تعریف و تنظیم کنیم.  رحمتی اظهار کرد: در ۴۰ 
سال گذش��ته در فواصل متعدد به قسمت هایی از 
این زنجیره توجه بیش��تری داشته ایم اما برخی از 
حلقه ه��ای زنجیره مورد غفلت قرار گرفته اس��ت. 
بنابرای��ن می طلبد وزارتخان��ه و معاونت جدید آن 
آقای اسماعیلی که در حوزه قانونگذاری هم تجربه 
داش��ته اند، زنجیره ارزش را در همه صنایع معدنی 
برقرار کنند تا در یک زمان بندی مشخص بتوانیم 

به خروجی مناسبی دست یابیم. 
رونق�معدن�قدمتی��25ساله�دارد��

کی��وان جعف��ری طهران��ی، کارش��ناس ارش��د 

بین الملل��ی صنعت فولاد و س��نگ آهن با اش��اره 
به تاریخچه ص��ادرات محصولات معدنی و صنایع 
معدن��ی و ف��ولاد گفت: صادرات ف��ولاد به صورت 
حرفه ای از سال ۱۳۹۵ آغاز شده است اما صادرات 
دیگر مواد معدنی تاریخ ۲۵ س��اله دارد که از مواد 
معدنی کم ارزش مثل ش��ن و ماس��ه، گچ، س��نگ 
آهک، دولومی��ت گرفته تا صادرات مواد معدنی با 
ارزش تر مثل زغال س��نگ تا س��نگ آهن و طلا را 

در بر می گیرد. 
ب��ه  طهران��ی  جعف��ری 
آسیب شناس��ی ص��ادرات 
م��واد معدنی بعد از انقلاب 
اس��لامی پرداخت و اظهار 
ریاس��ت  دوره  در  ک��رد: 
هاشمی  مرحوم  جمهوری 
رفسنجانی بیشترین صادرات غیرنفتی ایران آغاز 
شد که شامل فرش دستبافت، پسته و زعفران بود 
 و در مجم��وع بال��غ ب��ر ۶ میلی��ارد دلار ارزآوری 

داشت.
 اما متاس��فانه هر س��ال صادرات کالای غیرنفتی 
کاهش یافت و نتوانستیم بازاری را که ایجاد کرده 
بودی��م، حف��ظ کنیم چراکه به م��وازات ما رقبای 
دیگری از جمله پاکس��تان، بلژی��ک و چین ورود 

کرده و با طرح ایرانی فرش بافتند. 
او با اشاره به اینکه یکی از عواملی که در ۲۵ سال 
گذشته باعث شد صادرات مواد معدنی رشد کند، 
کاهش صادرات غیرنفتی ایران در حوزه هایی مثل 
فرش و زعفران و پسته بوده است،  ادامه داد: به این 
خاطر که صادرات م��واد معدنی کار جدیدی بود، 
دولت حمایت های لازم را انجام داد و به طور مثال 
در اواخر دهه ۷۰ و اوایل دهه ۸۰ جایزه صادراتی 

برای فعالان معدنی در نظر گرفت. 
کارشناس ارشد بین المللی صنعت فولاد و سنگ 
آهن اظهار کرد: از آنجایی که میزان صادرات مواد 
معدنی از فرش دس��تبافت و پس��ته پیشی گرفته 
بود در نتیجه عده بیش��تری تمایل پیدا کردند به 

صادرات این مواد روی آورند.
 به تدری��ج از آنجایی ک��ه تعداد اف��راد علاقه مند 
افزایش یافت دولت س��عی ک��رد محدودیت هایی 

را ایجاد کند. 
 جعفری طهرانی با اشاره به موانعی که به تدریج 
ب��رای ص��ادرات مواد معدنی پیش آم��د، گفت: از 
اواخر دهه ۸۰ موضوع عوارض صادراتی مطرح شد، 
طوریکه نخس��تین عوارض صادراتی بر سنگ های 
تزیین��ی وضع و موجب ش��د بازار آن را از دس��ت 

بدهیم.
بزرگ تری��ن  از  یک��ی  ای��ران  درحالی ک��ه   
صادرکننده های س��نگ های تزیینی بود، عرصه را 
ب��ه رقبایی مثل ترکیه، ایتالی��ا و چین باختیم. با 
اینکه بعد از دو س��ال و اندی دولت تصمیم گرفت 
ع��وارض را ح��ذف کن��د فعالان دیگر ب��ه راحتی 

نتوانستد بازار را احیا کنند. 
او با اش��اره به عوارض صادراتی س��نگ آهن نیز 
گفت: موضوع ع��وارض صادراتی این ماده معدنی 
نی��ز از س��ال ۱۳۹۳ به صورت جدی مطرح ش��د 
و ش��وکی را ب��ه ب��ازار وارد ک��رد. بنابراین یکی از 
معضلات اساس��ی کشور ما این است که ثباتی در 

قوانین نداریم. 
او تاکی��د کرد: تغییر قوانین به ویژه با جابه جایی 
اف��راد و مدی��ران چن��ان س��ریع اتف��اق می افتد 
ک��ه لطم��ات زیادی را ب��ه بدنه تولی��د و صادرات 
محصولات معدنی و صنایع معدنی وارد کرده است.

مالک رحمتی: انتظار داریم حداقل بخشنامه هایی که در 
رابطه با حقوق دولتی، عوارض و سایر موارد مرتبط با 
معدن وضع می شوند کارشناسی شده و پایدار باشند 

تا تولید کننده مطمئن باشد قانون و بخشنامه ای که در 
کشور وضع می شود حداقل ۵سال و حداکثر ۱۰سال 

هیچ تغییری نمی کند و با خیال راحت یک قرارداد 
صادراتی را ببندد
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یادداشت

خبر

بومیسازی
بامهندسیمعکوس

پ��س از گذش��ت ۴ ده��ه از عمر صنع��ت فولاد 
کش��ور، ای��ن صنعت به ح��دی از توانایی رس��یده 
است که بتواند طراحی و بهبود فرآیند انجام دهد؛ 
حتی ای��ن صنعت با توجه به فن��اوری روز در دنیا 
و مهندس��ی معکوس نیز قادر ب��ه طراحی فناوری 
اس��ت. در کشور با توجه به ضرورت های پیش آمده 
به واس��طه تحریم ها جریان مهندس��ی معکوس به 
درستی ایجاد شده است و واحدهای فولادسازی نیز 
این مهندس��ی را در پیش گرفته اند. هرچند ممکن 
است که در طراحی برخی بخش ها در صنعت فولاد 
به پیش��رفت های قابل توجهی رسیده باشیم اما در 
زمینه برخی تولیدات خاص مانند تولید فولادهای 
خ��اص باید از تمام ت��وان طراحی بهره گرفت و در 
ای��ن حوزه ها مهندس��ی معکوس بس��یار می تواند 
جوابگو باشد.  هم اکنون می توانیم حدود ۹۰ درصد 
خط نورد میلگرد را در داخل کشور بسازیم اما باید 
فراتر از این بتوانیم خطوط پیشرفته تری را طراحی 
کنیم. برای این موضوع نیاز به عزم جدی مسئولان، 
صاحبان س��رمایه و مهندسان و صنعتگران داخلی 
داریم تا به درس��تی در این مس��یر گام برداریم.  در 
صنعت فولاد در طراحی س��خت افزار توان س��اخت 
داخل��ی فولادس��ازان ارتقا پی��دا کرده اس��ت، اما 
همچن��ان در طراحی برخی خط��وط آلیاژی هنوز 
در ابت��دای راه ق��رار داریم. مهندس��ی معکوس در 
طراح��ی فرآیندها می توان به صنعت فولاد کش��ور 
بس��یار کمک کند همان گونه که برخی کشورهای 
توس��عه یافته نیز به درس��تی همین مس��یر را طی 

کرده اند و موفق نیز شده اند. 

ساختپاتیلحملسرباره
فولادمبارکهتوسط
ذوبآهناصفهان

پاتی��ل حمل س��رباره ش��رکت ف��ولاد مبارکه به 
همت تلاشگران ش��رکت مهندسی و پویش ساخت 
ذوب آهن اصفهان، س��اخته و تحویل شد. به گزارش 
ایلنا، امیر ایرانپور، مدیرعامل ش��رکت مهندس��ی و 
پویش س��اخت ذوب آه��ن اصفهان با اعلام این خبر 
گفت: با توجه به نیاز کارخانه به قطعات اس��تراتژیک 
پاتیل های سرباره )کنورتور و کوره بلند( با مساعدت 
مدیرعام��ل ذوب آه��ن اصفه��ان و پیگیری ه��ای 
صورت گرفته، کارگاه ریخته گری س��نگین ش��رکت 
مهندس��ی و پویش س��اخت در بخش شمالی کارگاه 
ریخته گری فولادسازی از فروردین امسال آغاز به کار 
کرد. وی در ادامه خاطرنش��ان کرد: نخس��تین پاتیل 
سرباره کنورتور ذوب آهن در این کارگاه در تاریخ ۳۱ 
فروردی��ن به وزن ۳۰ تن چ��دن مذاب با مارک های 
RST۳۷۲A ب��ه هم��ت تلاش��گران این ش��رکت و 
هم��کاری مدیریت ه��ای فولادس��ازی و کارگاه های 
س��اخت و تولید، ریخته گری شد. مدیرعامل شرکت 
مهندس��ی و پویش س��اخت ذوب آهن تصریح کرد: 
این واحد قابلیت تولید انواع قطعات س��نگین و فوق 
س��نگین جهت صنایع فولادس��ازی، س��یمان، مس 
و نیروگاه ه��ا را در کل کش��ور داراس��ت که علاوه بر 
صرفه جویی اقتصادی برای ذوب آهن اصفهان، رونق 
تولی��د و بهره گیری از توان نی��روی داخلی را در پی 
دارد. در ادام��ه عل��ی دشتس��تانی، مس��ئول کارگاه 
ریخته گری ش��رکت مهندسی و پویش ساخت ذوب 
آه��ن نیز گفت: پاتیل ۱۲ مترمکعبی ش��رکت فولاد 
مبارکه به س��فارش آن ش��رکت س��اخته شد و یکم 
بهم��ن ۹۸ پس از انج��ام تمامی تس��ت های لازم و 
تایید کارشناسان ساخت و بهره برداری شرکت فوق، 
از محل کارگاه ریخته گری ش��رکت پویش س��اخت 
بارگیری و به فولاد مبارکه حمل و تحویل ش��د. وی 
خاطرنش��ان کرد: فرم گیری قالب و ریخته گری این 
پاتی��ل به مدت ۲۰ روز و پس از ریخته گری با صرف 
حدود ۸۰۰ نفر س��اعت ش��امل مراحل تمیز کاری و 
عملیات حرارتی در کارگاه ریخته گری شرکت پویش 
به انجام رس��ید. از ویژگی های این پاتیل می توان به 
تغییر طرح ظاهری، اصلاح محل ثقل آن جهت بهبود 
در بهره برداری و اس��تقرار پاتیل روی سرباره بر و نیز 

مقاومت پاتیل در برابر دفرمگی اشاره کرد.

مجید رضاپور 
کارشناس فولاد

آمار صادرات واحدهای بزرگ فولادسازی در ۱۰ ماهه امسال 
رق��م ۵میلی��ون و ۸۸۴ هزار و ۱۳۰ تن را نش��ان می دهد که در 
مقایس��ه با دوره مشابه سال گذشته رش��د ۲۵درصدی دارد. به 
گزارش ایرنا، مجموع آمار عملکرد واحد های ذوب آهن، مبارکه 
اصفهان، خوزس��تان، فولاد اکس��ین، هرمزگان، ف��ولاد آلیاژی، 
خراسان، کاوه جنوب، صبا فولاد، بناب و چادرملو نشان می دهد 
که در دی ماه امس��ال ۶۷۴هزار و ۸۷۳تن صادرات داش��تند که 
در مقایسه با ماه مشابه در سال۹۷ رشد ۹۳درصدی را ثبت کرد. 
بیشترین رش��د عملکرد ۱۰ماهه صادرات مربوط به فولاد بناب 

در زمینه میلگرد به میزان  هزار و ۸۱۹درصدی ثبت شد و فولاد 
اکس��ین در زمینه ورق عریض افت ۱۰۰درصدی داشت. جداول 
آم��اری انجمن تولید کنندگان فولاد ایران گویای آن اس��ت که 
در دوره ۹ ماهه امس��ال )منتهی به آذر( ش��مش فولادی در این 
م��دت به میزان ۵میلیون و ۶۹ هزار تن راهی بازارهای صادراتی 
شد که در مقایسه با رقم ۳میلیون و ۶۷۵هزار تن عملکرد دوره 
مشابه سال گذشته رشد ۳۸درصدی یافت. میزان صدور شمش 
بیلت و بلوم به میزان ۳میلیون و ۵۲۹هزار تن با رشد ۵۴درصدی 
نس��بت به ۹ماهه سال گذشته که ۲میلیون و ۲۹۸ هزار تن بود، 

ثبت شد و در عین حال شمش اسلب نیز با افزایش ۱۲درصدی 
نسبت به دوره این گذشته در سال ۹۷ به یک میلیون و ۵۴۰هزار 
تن رسید.  برابر آمار مورد بررسی کل صادرات تولیدات فولادی 
در مدت ۹ماهه امس��ال به ۲میلیون و ۷۲۸ هزار تن رس��ید و در 
مقایس��ه با ۲میلیون و ۱۴۸هزار تن عملکرد دوره مش��ابه س��ال 
گذشته افزایش ۲۷درصدی دارد. مجموع مقاطع طویل فولادی 
)تیرآهن، میلگرد، نبش��ی، ناودانی و سایر مقاطع( صادراتی رقم 
۲میلی��ون و ۷۴ ه��زار تن را در دوره این گزارش نش��ان می دهد 
که در مقایس��ه با یک میلیون و ۴۶۸ هزار تن مدت مش��ابه در 

س��ال۹۷ رشد ۴۱درصدی را ثبت کرد.  همچنین صدور مقاطع 
تخت فولادی )ورق گرم، س��رد و پوشش��دار( در ۹ ماهه۹۸ برابر 
با ۶۵۴هزار تن که نسبت به صادرات ۶۸۰هزار تنی دوره مشابه 
سال گذشته، افت ۴درصدی دارد. آمارهای مورد بررسی حاکی 
از آن اس��ت که در ۹ ماهه امس��ال افزون بر ۸۲۳هزار تن آهن 
اسفنجی صادر شد و نسبت به دوره مشابه سال گذشته که ۴۳۲ 
هزار تن بود، رش��د ۹۱درصدی را نش��ان می ده��د. میزان آهن 
اس��فنجی تولیدی دوره مورد بررسی هم ۲۱میلیون و ۴۳۳هزار 
تن بود که در مقایسه با ۹ ماهه ۹۷ افزایش ۸درصدی را ثبت کرد.

افزایش۲۵درصدیصادراتفولاد

ی 
ید

فر
دا 

 آی
س:

عک

 سارا اصغری: 
در پی ش��یوع ویروس کرونا از کش��ور چین و 
بحران ناش��ی از آن ش��اهد افت قیمت فلزات از 
جمله آلومینیوم، م��س و فولاد و ... در بازارهای 
مختل��ف جهانی هس��تیم، به گون��ه ای که هفته 
گذش��ته بهای آلومینیوم ب��ه کمترین قیمت ۳ 

ساله گذشته خود رسید. 
چین به منظور کنترل ش��دید ای��ن بیماری، 
بیش��تر واحده��ای تولی��دی خود را ب��ه حالت 
نیمه تعطیل درآورده است و همین موضوع سبب 
ش��ده عرضه و تقاضا فل��زات در کل جهان روند 
نزولی به خود بگیرد و سبب کاهش قیمت ها در 

بازار شود. 
بازار فل��زات ایران هرچند از قیمت های بورس 
لندن پیروی می کنند و تا حدی تابع قیمت های 
جهانی هس��تند، اما هم اکنون این بازار در حالت 
ثبات نسبی به سر می برد و کارشناسان این حوزه 
معتقدن��د که بحران کرونا تاثیری بر بازار داخلی 

فلزات ایران نداشته است. 
هرچند ممکن است، بازار فلزات جهانی پس از 
عبور از بحران کرونا با افزایش جهش��ی قیمت ها 
روبه رو ش��ود که در این صورت بازار داخلی ایران 
نیز متاث��ر از این موج خود را ب��ا افزایش قیمت 

همراه کند. 
آم�اده�جهش�قیمت�ه�ا�پس�از�عبور���

بحران
قیم��ت آلومینیوم جهانی 
در هفته های گذشته متاثر 
از بازار چین به شدت روند 
نزولی به خود گرفته است. 
مقتدر،  افشین  این باره  در 
قائم مقام شرکت آلومینیوم 
پ��ارس در گفت وگو ب��ا روزگار معدن اظهار کرد: 

یکی از مهمترین علت های کاهش قیمت جهانی 
آلومینیوم به دلیل انتش��ار ویروس کرونا اس��ت. 
چی��ن حدود ۲۰ درصد می��زان تولید خود را در 

حوزه فلزات کاهش داده است. 
در این راستا بس��یاری از کارخانه های چینی به 
حالت معلق درآمده اند و از آنجا که تولید ندارند 
میزان مصرف آنها نیز کاهش پیدا کرده و همین 
موضوع س��بب م��ازاد بر عرضه ش��ده، از این رو 
س��بب کاهش قیمت فلزات به ویژه آلومینیوم در 

سطح جهانی شده است. 
مقتدر در ادامه خاطرنش��ان کرد: به دلیل شیوع 
وی��روس کرون��ا قیمت تم��ام فل��زات در جهان 
به ویژه آلومینیوم کاهش پیدا کرده است. قیمت 
آلومینی��وم نیز به طرز بی س��ابقه ای کاهش پیدا 
کرده اس��ت و اگر این روند ادامه دار باشد، ممکن 
است که جهان دوباره دچار رکودی همانند رکود 
سال ۲۰۰۸ میلادی )۱۳۸۷( شود.  وی در پاسخ 
به این پرسش که بازار داخلی آلومینیوم ایران تا 
چه اندازه از کاهش قیمت فلزات در بازار جهانی 
تبعیت کرده اس��ت، گفت:  بازار داخلی ما چندان 

متاثر از بازار جهانی نبوده است.
 به ص��ورت کل��ی قیمت گ��ذاری ب��ازار داخلی 
فل��زات برمبن��ای ال ام ای لندن انج��ام می گیرد. 
البته هم اکن��ون از آنجا که ارز نیمایی به صورت 
مرتب در حال افزایش و قیمت فلزات جهانی در 
حال کاهش، این موضوع س��بب تعدیل قیمت ها 
و ثب��ات آن در ب��ازار ش��ده اس��ت؛ بنابراین اگر 

قیمت های داخلی کاهش پی��دا نمی کند به این 
دلیل اس��ت که نرخ ارز نیمایی در حال افزایش 
است، و تمام نرخ گذاری ها در بورس کالا براساس 
نرخ ارز نیمای��ی انجام می گیرد.  این فعال حوزه 
آلومینیوم در ادامه خاطرنشان کرد:  البته اگر بازار 
جهان��ی از بحران ویروس کرون��ا عبور کند و ارز 
نیمای��ی نیز چندان تغییر نکن��د، پس از عبور از 
بحران، ممکن اس��ت که با افزایش قیمت فلزات 

جهانی به صورت جهشی روبه رو شویم.  
مقتدر ادام��ه داد: هم اکن��ون قیمت های داخلی 
فلزات تمایل به کاهش ندارند، اما ممکن اس��ت 
به دنب��ال افزایش قیمت های جهانی پس از عبور 
بح��ران کرونا تمای��ل به افزایش قیمت داش��ته 
باش��ند. البته هم اکن��ون قیمت فل��زات ال ام ای 
لندن در حال کاهش است. اما بدون شک شاهد 
افزای��ش قیمت فلزات در س��طح جهان خواهیم 

بود. 
مقتدر در پاس��خ به این پرس��ش ک��ه بحران 
ویروس کرون��ا چه مدت طول خواهید کش��ید، 
عنوان کرد:  به صورت دقیق نمی توان این مطلب 
را عنوان کرد اما بدون ش��ک چینی ها نیز از این 

بحران عبور خواهند کرد. 
ثبات�نسبی�بازار�داخلی�فلزات��

همچنین درباره تاثیر قیمت فلزات داخلی به ویژه 
فولاد از بحران کرونا، غلامرضا خلیقی مدیرعامل 
فولاد غرب آس��یا در گفت وگو ب��ا روزگار معدن 
اظه��ار کرد:  بحران کرون��ا و ویروس این بیماری 

در بازار جهانی تاثیرگذار بوده، اما بر بازار داخلی 
فلزات کشور ما چندان اثرگذار نبوده است.

 از آنجا که میزان مصرف و تولید فلزات چینی ها 
کاه��ش پیدا کرده، کم و بیش عرضه جهانی نیز 
بیشتر شده و سبب دپو شدن محصولات و روند 
کاهش��ی قیمت ها ش��ده و بازار فلزات را با افت 

قیمت روبه رو کرده است. 
ادام��ه  در  خلیق��ی 
خاطرنشان کرد:  از آنجا که 
واردات فولاد ایران نزدیک 
ب��ه صف��ر اس��ت، بحران 
وی��روس کرون��ا و کاهش 
قیمت ه��ای جهانی فلزات 
اثری برای بازار فلزات ما به همراه نیاورده اس��ت. 
هم اکنون قیمت بازار فلزات در ثبات نسبی به سر 

می برد.
فرصت�یک�بیماری��

قنواتی  عزی��ز  همچنی��ن 
مدیرعام��ل ف��ولاد آتی��ه 
خلیج ف��ارس درب��اره اث��ر 
بحران کرونا بر بازار فلزات 
جهانی و به تبع قیمت های 
داخل��ی در گفت وگ��و ب��ا 
روزگار معدن اظهار ک��رد:  فولاد جهانی متاثر از 
ویروس کرونا حدود ۲۰ دلار کاهش قیمت پیدا 
کرده اس��ت. وی یادآور شد: موضوع آن است که 
امریکا در ی��ک جنگ اقتصادی با چین، به دنبال 
کاه��ش قیمت جهان��ی فلزات و ضرب��ه زدن به 
کشور چین اس��ت. بنابراین قصد دارد که از این 
موقعی��ت پیش آمده و بیماری کرونا علیه اقتصاد 

این کشور به نفع خود استفاده کند.
  قنوات��ی در ادامه خاطرنش��ان ک��رد:  کرونا یک 
بیماری انسانی است و کشور چین با تمام قدرت 

در حال مهار کردن آن اس��ت، اما بدون شک به 
ص��ورت مقطعی در بازار چین اث��رات خود را بر 
جای گذاش��ته است که به تبع به بازار فلزات نیز 
کش��یده شده اس��ت. البته اگر چینی ها به فرض 
به مدت یک م��اه میزان تولیدات خود را کاهش 
دهند، چندان به صورت چش��مگیری نمی تواند 

بازار جهانی را دگرگون کنند. 
وی با اش��اره به این موضوع ک��ه امریکا رقیب 
اقتصادی چین به ش��مار م��ی رود، گفت: در این 
میان امریکا به عنوان رقیب اقتصادی چین قصد 
دارد که به بیماری کرونا و بحران ناشی از آن در 

افت اقتصاد چین دامن بزند. 
مدیرعام��ل فولاد آتیه خلیج ف��ارس در ادامه 
با اش��اره تاثیر بازار داخلی از بحران کرونا عنوان 
کرد: اگرچ��ه قیمت های جهان��ی فلزات کاهش 
یافته، اما زمینه برای صادرات واحدهای فولادی 
داخلی بیش��تر شده اس��ت؛ هرچند این فضا به 
ص��ورت بلندمدت نمی تواند ادامه دار باش��د و به 

زودی چین از این بحران عبور خواهد کرد.  
قنواتی توضی��ح داد:  ح��وادث طبیعی ممکن 
اس��ت که ش��کل های مختلفی داش��ته باش��د و 
در کوتاه م��دت بحران آفرین��ی کن��د، اما پس از 
مدتی کش��ور یا ش��هر گرفتارش��ده به تدریج از 
آن بحران عبور خواهند کرد، بدون ش��ک چین 
نی��ز از ای��ن بحران عب��ور خواهد ک��رد و قیمت 
 بازار فل��زات جهانی نیز ب��ه روال خود بازخواهد 

گشت.  
وی درب��اره ب��ازار داخل��ی ایران عن��وان کرد: 
ویروس کرون��ا در بازار داخل��ی تاثیرگذار نبوده 
اس��ت، هم اکنون هرچند عرضه داخلی در سطح 
پایینی قرار دارد اما به واس��طه عقب نشینی بازار 
چین در بازار جهانی، فرصت صادراتی بیش��تری 

برای واحدهای فولادی پیش آمده است. 

غلامرضاخلیقی:بحرانشیوعویروسکرونابربازار
جهانیتاثیرگذاربوده،امابربازارداخلیفلزاتکشورما

چنداناثرگذارنبودهاست

دستیابی�به�دانش�تولید،�هدف�اصلی�فولاد�مبارکه
معاون فن��اوری تکنولوژی ف��ولاد مبارک��ه، اهداف این 
ش��رکت را حرکت به س��مت تکنولوژ ش��دن، ایجاد دانش 

فرآیند های تولیدی و ساخت فضاهای تولیدی دانست.
به گزارش ایلنا، س��یدمهدی نقوی، با بیان اینکه شرکت 
فولاد مبارکه به دنبال بومی سازی صفر تا صد دانش فرآیند 
فولادس��ازی است، افزود: تصور این موضوع که صفر تا صد 
تولید فولاد، بومی س��ازی ش��ود، از لحاظ اقتصادی اشتباه 

است.
وی ب��ا بی��ان اینک��ه در هیچ کش��ور دنیا، فولادس��ازی 
۱۰۰درصد بومی س��ازی نمی ش��ود، اظهار کرد: با توجه به 
تحریم ها به ویژه تحریم ش��رکت فولاد مبارکه، این شرکت 

سعی کرده اقلام استراتژیک و اهرمی را بومی سازی کند.
وی ب��ا بیان اینک��ه الکترود، یکی از اقلام بس��یار مهم و 
اس��تراتژیک برای تولیدکنندگان فولاد اس��ت، اظهار کرد: 
دسترس��ی به فرآیند تولید الکترود گرافیتی در برنامه های 
شرکت فولاد مبارکه دیده شده است. از این رو این شرکت 

اقدام به مشارکت در طرح الکترود اردکان کرده است.
مع��اون فناوری تکنول��وژی فولاد مبارکه ب��ا بیان اینکه 
۱۰۰درص��د به هدف تولید الکترود دس��ت خواهیم یافت، 
اظهار کرد: تمام برنامه های توسعه ای شرکت فولاد مبارکه 

با تحقیق و مطالعه دقیق صورت می گیرد و برای رس��یدن 
به آن از تمامی امکانات ش��رکت استفاده می شود؛ بنابراین 
می توان نتیج��ه گرفت که این پروژه به س��رانجام خواهد 

رسید.
نق��وی با بیان اینکه یک��ی از اهداف اصلی فولاد مبارکه، 
دس��تیابی به دانش تولید است، اظهار کرد: در صورتی که 
به دانش تولید الکترود دس��ت پی��دا کنیم، موضوع بعدی 
س��رمایه گذاری روی آن اس��ت که خوشبختانه گروه فولاد 

مبارکه در این زمینه مشکل خاصی ندارد.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه ش��رکت فولاد مبارکه از 
دو بع��د، تحت تعرض قرار گرفته اس��ت، اطلاعات تعدادی 
از س��ازندگان توانمند ایرانی مانند شرکت فنی مهندسی، 
 شرکت ایریس��ا، شرکت نسوز آذر، ش��رکت نسوز توکا و... 
جمع آوری شده و علاوه بر حمایت از آنها، طی قراردادهای 
بلندمدت، قس��متی از فعالیت بومی س��ازی ف��ولاد مبارکه 
به آنها س��پرده شده اس��ت. نقوی ادامه داد: فولاد مبارکه 
به عنوان یک سازمان متقاضی، چالش های موجود را مطرح 
کرده و ش��رکت ها و صاحبان خرد، در صورت داشتن ایده ، 
ب��ا حمای��ت پارک های فناوری و دانش��گاه ها آنه��ا را اجرا 

می کنیم.

مع��اون فن��اوری تکنولوژی ف��ولاد مبارکه اظه��ار کرد: 
رویکردهایی مانند بحث فرصت س��ازی کسب و کار، فاصله 
بی��ن پارک ه��ا علم و فن��اوری و دانش��گاه ها را کم خواهد 
کرد، خوش��بختانه این اتفاق با تشکیل انجمن خاص بین 
داش��نگاه صنعتی اصفهان، دانش��گاه اصفهان اتفاق افتاده 
اس��ت. همچنین در این راستا از دانشگاه تهران و صندوق 
توسعه و نوآوری معاونت ریاست جمهوری نیز استفاده شده 

است.
وی با اش��اره برگزاری س��مینار بومی س��ازی در س��ال 
گذاش��ته به همت ف��ولاد مبارکه گفت: در این نمایش��گاه 
سیس��تمی طراحی ش��د که تمامی ش��رکت های توانمند، 
سازندگان قطعات و ایده پردازان ثبت نام کرده تا یک مسیر 
ارتباطی ایجاد ش��ود. خوش��بختانه خروجی این نمایشگاه 
به طراح��ی چندین پ��روژه انجامید. نقوی ب��ا بیان اینکه 
بومی س��ازی ریسک هایی بس��یاری دارد، گفت: با توجه به 
اینکه فولاد مبارکه، ش��رکت تولیدمحور است، سعی شده 

ریسک پروژه ها به حداقل برسد.
معاون فناوری تکنولوژی فولاد مبارکه مجموعه دانش��ی 
تضمین کیفیت، واحدهای تحقیق و توسعه، آزمایشگاه ها، 
کنت��رل کیفی، امور مهندس��ی فولاد، مهندس��ی صنایع، 

دپارتم��ان ب��زرگ  آی ت��ی و دپارتم��ان بومی س��ازی را از 
زیرمجموعه ه��ای معاونت فناوری ش��رکت ف��ولاد مبارکه 
عن��وان ک��رد. وی با بی��ان اینک��ه دپارتمان بومی س��ازی 
در س��اختار جدید ف��ولاد مبارکه به دو گروه بومی س��ازی 
قطعات و تجهیرات و بومی س��ازی فرآیندها تقس��یم شده 
است، گفت: تغییر ساختار سازمانی فولاد مبارکه به سمتی 
حرکت کرده اس��ت که دپارتمان بومی سازی در کنار واحد 
تحقیقات، زیرشاخه معاونت فناوری قرار بگیرد تا هم افزایی 

بیشتری در این فرآیند ایجاد شود.
نقوی با بیان اینکه محور اصلی، خط تولید فولاد مبارکه 
اس��ت، افزود: با ایج��اد دپارتمان های مهندس��ی معکوس، 
مهندس��ی مجدد، بومی س��ازی و با هم��کاری صنعتگران، 
مجموع قطعاتی که دس��تیابی به آنها مش��کل و تولید آنها 

توجیه اقتصادی داشت وارد مرحله ساخت شدیم.
مع��اون فن��اوری تکنولوژی ف��ولاد مبارکه، با اش��اره به 
تاریخچه مس��یر بومی سازی در شرکت فولاد مبارکه گفت: 
موضوع بومی س��ازی از سال ۸۰ در ش��رکت فولاد مبارکه 
آغاز ش��د و مدیران عامل در این زمینه، گام های مختلفی 
بر اس��اس مقتضیات زمان، فراز و نش��یب های تحریمی و 

سیاسی برداشته اند.

فلزاتآمادهجهشقیمت
پسازعبوربحرانکرونا

کاهش�قیمت��جهانی�فلزات�در�پی�شیوع�بیماری�کرونا
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یادداشت

خبر

بیمهنامههایباربریصادرات،تردیدخریدارانرابرطرفمیکند
کارشناسان در بررسی چالش های پیش روی صادرات فلزات مطرح کردند:

 آهن اسفنجی 
نیاز بازار فولاد

 از بازار افسارگس��یخته میلگرد آجدار گرفته 
ت��ا بازارهای س��یاه ورق و تیرآه��ن که به نوعی 
این روزها از افسارگس��یختگی ه��م عبور کرده 
و ب��ه وضعیت بحرانی رس��یده اند، همه و همه با 
عبور از قیمت های صادراتی و جهانی، همچنان 
توام با ولع و با پیش��روی به س��وی فتح قله های 
بالاتر، در حال حرکت شتابان و بی محابا هستند. 
اصل و ریش��ه این الته��اب همان طوری که بارها 
به آن اش��اره شد، مربوط می ش��ود به دو گزینه 

قابل تامل:
۱(کمبود مواد اولیه ش��امل قراضه آهن، آهن 

اسفنجی و شمش:
کمبود قراضه آهن و آهن اس��فنجی به نوعی 
تبدی��ل به بحران ش��ده و باوجود این ش��رایط 
احتم��ال ب��روز فاجع��ه در ماه ه��ای پیش رو و 
تعطیلی بسیاری از تولیدکنندگان کوچک بخش 

خصوصی وجود دارد.
رایزنی های متعددی بین نمایندگان فولادساز 
القایی و ذوب بخش خصوصی با س��ایر بخش ها 
برگزار ش��ده ک��ه باوجود برخی وع��ده وعیدها 

توفیقی در حل این مشکل حاصل نشده است.
۲( س��کوت و حمایت تلویحی ناظران بازار از 

روند موجود:
به نظر می رسد که این روزها، در بدنه و ارکان 
نظارت��ی دولت، موضوع حمایت از مصرف کننده 
نهایی کمرنگ تر از همیش��ه ش��ده، به طوری که 
در عمل س��یگنال حمایتی مشهودی این روزها 
در مواجهه با این افسارگس��یختگی قیمت های 
داخلی اتفاق نیفتاده اس��ت.  گفته می ش��ود که 
نی��از روزافزون دولت به ارز حاص��ل از صادرات 
در مواجهه با تحریم ها در حال حاضر مهمترین 
موض��وع و چالش پی��ش روی دولت اس��ت و از 
همین رو به نظر می رس��د سایر مسائل در درجه 
و اولویت ثانویه قرار گرفته باشند.  درخواست و 

پیشنهاد عاجل بخش خصوصی از دولت: 
عرضه آهن اس��فنجی در بورس کالا همچون 
س��ایر اقلام لایه ه��ای پایین تر مثل ش��مش و 
مقاطع طویل فولادی به صورت عادلانه، صادقانه 
و ش��فاف برای همه فعالان ح��وزه تولید انجام 

گیرد.

انتصاب مدیرعامل جدید 
صندوق بازنشستگی فولاد 

رض��ا مس��رور ط��ی حکم��ی از س��وی محم��د 
ش��ریعتمداری وزیر تع��اون، کار و رف��اه اجتماعی 
مدیرعامل صندوق بازنشس��تگی فولاد کشور شد. 
به گزارش ایلنا، در س��وابق وی رئیس هیات مدیره 
و مدیرعامل��ی س��ازمان منطق��ه آزاد انزلی، رئیس 
هیات مدیره ش��رکت س��رمایه گذاری کیش، عضو 
هیات مدیره شس��تا و مش��اور اقتصادی مدیرعامل 

سازمان تامین اجتماعی دیده می شود. 
گفتنی اس��ت که صندوق بازنشس��تگی فولاد 
یکی از صندوق های بازنشس��تگی مهم در ایران 
است، از این صندوق به عنوان یکی از »بازیگران 
اصلی بورس اوراق بهادار تهران« نام برده می شود 
که انتظار می رود با حضور مسرور شاهد تحول و 

پیشرفت این صندوق باشیم.
درحال حاضر بیش از ۹۰ هزار نفر بازنشس��ته 
مستمری بگیر این صندوق هستند؛ این صندوق 
س��هامدار تعداد بسیاری ش��رکت در حوزه های 
مختل��ف اقتص��ادی ازجمله دخانی��ات، معادن، 

فلزات و فولاد و... است.

محمد اصفهانی 
کارشناس بازار فولاد

وزی��ر صنع��ت، مع��دن و تج��ارت در جری��ان بازدی��د از 
ش��رکت های فولاد سفیددشت و ورق خودروی چهارمحال و 
بختیاری ضمن قدردان��ی از حمایت های فولاد مبارکه در به 
بهره برداری رس��یدن و تداوم تولید این شرکت ها گفت: فولاد 

مبارکه تأمین حداکثری بازار داخل را رسالت خود می داند.
  به گزارش روابط عمومی فولاد مبارکه، همزمان با ایام الله 
ده��ه مبارکه فجر، رضا رحمانی وزیر صنعت، معدن و تجارت 
ب��ه همراه خ��داداد غریب پور رئیس هیات عام��ل ایمیدرو، و 
محمیدرضا عظیمی��ان مدیرعامل ف��ولاد مبارکه، از خطوط 

تولید ش��رکت های یادش��ده بازدید کرد. رضا رحمانی عنوان 
کرد: در رقابت اقتصادی شدیدی که بر اقتصاد جهانی حاکم 
اس��ت، محصولات کیفی با قیمت تمام شده رقابتی می توانند 
ارزش اف��زوده ایجاد کنند. رحمان��ی از بالا بودن کیفیت مواد 
اولی��ه در تمامی خطوط تولید به عن��وان عامل اصلی ارتقای 
کیفیت محصولات یاد کرد و با اش��اره به اهمیت تأمین بازار 
داخ��ل گفت: بیش��تر محصولاتی که در گ��روه فولاد مبارکه 
و به طورکل��ی در زیرمجموعه ایمیدرو در حال تولید اس��ت، 
پی��ش از این از محل واردات تأمین می ش��ده اس��ت که این 

روند خوب برای کشور مهم است. وی با تأکید بر اینکه ما در 
تأمین بسیاری از ورق های خاص به واردات وابستگی داشتیم، 
خاطرنش��ان کرد: ایمیدرو و فولاد مبارک��ه تأمین حداکثری 
بازار داخل و واحدهای مصرف کننده داخلی را رس��الت خود 
می دانن��د؛ از این رو برنامه ریزی های خوب��ی در این باره انجام 
ش��د تا هر مقدار که ممکن اس��ت، محصولات موردنیاز را در 
داخ��ل تولید کنیم. وزیر صنعت، مع��دن و تجارت در بخش 
دیگ��ری از س��خنان خود اظهار کرد: اتف��اق مهم دیگری که 
افتاده این اس��ت که تولید و ساخت تجهیزات مورد استفاده 

در این واحدها با تدابیر هم��کاران مجموعه ها در حال انجام 
اس��ت. در واقع علاوه  بر افزایش توان تولید کشور، ما در حال 
حرکت به س��مت ماشین ساز شدن هستیم. رحمانی در ادامه 
خاطرنش��ان کرد: با ادامه این روند، حتی می توانیم در بخش 
ساخت ماشین و دانش فنی نیز صادرکننده باشیم. این بسیار 
ارزش��مند اس��ت که با احداث چنین واحدهای��ی در داخل، 
محصولات کش��ور قابلیت صادرات به کش��ورهای اروپایی را 
دارند و کشورهایی که نیاز دارند و تأکیدشان بر کیفیت است 

می توانند از محصولات کیفی تولید داخل ما استفاده کنند.

تأمین حداکثری بازار داخل، رسالت فولاد مبارکه

 سارا اصغری: 
ف��ولاد یک��ی از حوزه هایی اس��ت که برای 
کش��ور ارزآوری دارد؛ هرچند یکی دو س��ال 
گذشته این حوزه صادراتی به واسطه تحریم ها 
با محدودیت هایی روبه رو ش��ده است، اما این 
صنع��ت همچنان ب��ه عنوان یک��ی از صنایع 
پیشرو در زمینه صادرات در حال پیش رفتن 
اس��ت تا بتواند جای پای خود را در بازارهای 

صادراتی تثبیت کند. 
کارشناس��ان این حوزه معتقد هس��تند که 
با توجه به ش��رایط کنونی در کشور، صندوق 
ضمان��ت  ص��ادرات از یک س��و و بیمه کردن 
بارهای صادراتی  از سوی دیگر می تواند مسیر 

صادرات کشور را هموار کند.  
از ضمانت تا بیمه های صادراتی �

حی��دری  محم��د 
مدیرعام��ل آری��ن فولاد 
غرب درب��اره چالش های 
پیش روی صادرات فولاد 
با  کش��ور در گفت  وگ��و 
روزگار معدن اظهار کرد:  
در زمینه صادرات فولاد در کش��ور مش��کلات 
بس��یاری وج��ود ن��دارد، چراک��ه همچن��ان 
کش��ورهای مختلف و خریدارانی وجود دارند 
که ب��ه تامی��ن کالا از کش��ور م��ا علاقه مند 
هس��تند. اما یکی از مش��وق های صادراتی در 
ش��رایط کنون��ی، اس��تفاده از اب��زار صندوق 
ضمانت صادراتی است، البته صندوق ضمانت 
صادرات��ی را در برخ��ی کش��ورها راه ان��دازی 
کرده ایم.  حیدری با اش��اره به محدودیت های 

صندوق ضمانت صادرات عنوان کرد: س��رمایه 
صندوق ضمانت صادرات محدود اس��ت و این 
صندوق بیش��ترین پوش��ش خود را به سمت 
صنایع پتروشیمی برده است. البته باید یادآور 
ش��د که صنعت فولاد جزو صنایعی اس��ت که 
پس از انقلاب ش��کل گرفته ام��ا به طور قابل 
توجهی برای کش��ور ارزبری ب��ه همراه آورده 
است.  وی در پاسخ به این پرسش که صنعت 
پتروش��یمی ارزآوری بیشتری از صنعت فولاد 
برای کشور به همراه آورده است، گفت: به این 
دلیل که ارزش مواد پتروشیمی از محصولات 
ف��ولادی بالاتر اس��ت، از همی��ن رو ارزآوری 
بیشتری نسبت به صنعت فولاد برای کشور به 
همراه آورده اس��ت؛ بنابراین سهم بیشتری از 
صن��دوق ضمان��ت ص��ادرات به پتروش��یمی 
اختصاص یافته اس��ت.  مدیرعامل آرین فولاد 
غرب در ادامه بیان کرد: برخی از خریداران ما 
در خ��ارج از کش��ور که ب��ه دلی��ل تحریم ها 
نمی توانن��د اع��لام کنند که چ��ه کالایی را از 
ای��ران خریداری کرده اند، ممکن اس��ت برای 

رسیدن کالا دچار تردید شوند؛ در این زمینه 
پیش��نهاد من به طور مش��خص این است که 
ب��رای آنکه مش��کلی برای کالا پی��ش نیاید و 
مش��تری نیز دچار تردید نشود، بیمه نامه های 
باربری بس��یاری از این نگرانی ها را پوش��ش 
ده��د. این موضوع ه��م می تواند برای صنعت 
بیم��ه م��ا س��ودآور باش��د و ه��م می توان��د 

نگرانی های صادرات فولاد را برطرف کند. 
حیدری با اشاره به قوانین متعدد در زمینه 
صادرات فولاد تصریح کرد:  برخی مواقع برای 
حمایت از صنعت داخل محدودیت هایی برای 
ص��ادرات انجام می ش��ود؛ یعن��ی تامین نیاز 
داخل اولویت نخس��ت و صادرات اولویت دوم 
قرار می گیرد و همین موضوع محدودیت های 
صادراتی برای تولیدکنن��دگان ایجاد می کند 
که با قوانین ش��فاف و روش��ن می توان از آن 

پیشگیری به عمل آ ورد. 
بازگشت نقدینگی صادراتی �

همچنین غلامرضا خلیقی مدیرعامل فولاد 
غرب آس��یا درب��اره موانع صادرات��ی فولاد در 

گفت وگ��و با روزگار معدن عنوان کرد: یکی از 
مشکلات اصلی فولاد بازگشت نقدینگی است. 
باوج��ود تحریم ه��ا راهکارهای قانونی بس��یار 
محدودی برای بازگشت ارز صادراتی به کشور 
وج��ود دارد و در حال حاضر یکی از مهم ترین 

مشکلات در حوزه صادرات است. 
خلیق��ی در ادامه عنوان 
ک��رد:  مش��کل دیگر در 
زمینه ص��ادرات فولاد به 
این موض��وع بازمی گردد 
بورس  قیمت ه��ای  ک��ه 
ورق،  به وی��ژه  کالا 
قیمت های واقعی نیستند. اگر زمانی قیمت ها 
واقعی ش��ود ص��ادرات نیز روال خ��ود را پیدا 
می کن��د.  وی در پاس��خ به این پرس��ش که 
واقعی نبودن قیمت ه��ای محصولات فولادی 
در ب��ورس چه تاثیری بر صادرات دارد، عنوان 
کرد:  در سیس��تم بورس کالا قیمت گذاری ها 
به صورت دستوری انجام می گیرد و قیمت های 
ب��ورس پایه را مش��خص می کن��د. زمانی که 
قیمت های داخلی پایین نگه داشته می شود به 
همان نسبت نیز باید به قیمت های پایین تر از 
قیمت جهانی صادر شود، حتی به گونه ای که 
ما متهم به دامپینگ در بازار جهانی هستیم و 
این موض��وع می تواند به ض��رر صنعت فولاد 

ایران خواهد بود. 
خلیق��ی در ادام��ه تاکید ک��رد: اگر قیمت 
محص��ولات تخت و ورق در ب��ورس کالا را به 
صورت دس��توری پایین نگه داریم، به قیمت 
واقعی صادرات نیز دست پیدا نمی کنیم. برای 

نمونه زمانی که هر لیتر بنزین هزار تومان بود، 
میزان مصرف بنزین نیز بس��یار بالا بود، اما از 
زمانی که قیمت آن به ۳هزار تومان رس��یده، 
مصرف بنزین نیز به طور چش��مگیری کاهش 
یافت��ه اس��ت، چراکه بنزین به س��مت قیمت 
واقعی خود پیش رفته اس��ت؛ بنابراین زمانی 
ک��ه قیمت  محصولات فولادی واقعی نباش��د، 

صادرات را نیز غیرشفاف می کند.
وی ادامه داد : پایین نگه داشتن قیمت های 
ب��ه نفع مصرف کننده نهایی نی��ز نخواهد بود. 
پایی��ن بودن نرخ در ب��ورس کالا، زمینه رانت 
را به وج��ود م��ی آورد، زیرا برخی به واس��طه 
رابطه های خود از بورس کالا خرید می کنند و 
با قیمت بیش��تر در بازار به فروش می رسانند، 
بنابرای��ن تا زمانی که این ران��ت از بین نرود، 
ص��ادرات ح��وزه فولاد نی��ز س��امان نخواهد 
گرف��ت. خلیق��ی ادام��ه داد:  وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت باید تمام ت��لاش خود را به 
کار گیرد که قیمت ها را به سمت واقعی شدن 
س��وق بدهد تا هم تولیدکنندگان اصلی دچار 
زیان نش��وند و هم صادرات نیز به سمت یک 

صادرات شفاف پیش برود.
مدیرعام��ل ف��ولاد غ��رب آس��یا در ادام��ه 
خاطرنش��ان کرد: در زمینه ص��ادرات موضوع 
حمل و نقل و بازگش��ت پول نیز مطرح است. 
برای نمونه شرکت ما به کشور ایتالیا صادرات 
داشت، اما به دلیل تحریم ها و مشکلات حمل 
و نقل زمینی و دریایی این صادرات هم اکنون 
بس��ته ش��ده اس��ت. در این راس��تا نیز باید 

برنامه ریزی های مناسبی انجام شود. 

محمد حیدری: در زمینه صادرات فولاد مشکلات چندانی 
نداریم، چراکه همچنان کشورهای مختلف و خریدارانی 

وجود دارند که به تامین کالا از کشور ما علاقه مند 
هستند. با همه اینها یکی از مشوق های صادراتی در 
شرایط کنونی، استفاده از صندوق ضمانت صادرات 

است

صادرات فولاد هرمزگان افتخاری برای کشور است
مدیر کل گمرک شهید رجایی و ناظر گمرکات استان هرمزگان: 

مدی��ر کل گمرک ش��هید رجای��ی و ناظر گمرکات اس��تان 
هرم��زگان از ش��رکت فولاد هرم��زگان و فرآین��د تولید تختال 
در ای��ن ش��رکت بازدید کرد. به گزارش روابط عمومی ش��رکت 
ف��ولاد هرمزگان ابوالفض��ل اکبرپور اظهار ک��رد: نزدیک به ۶۰ 
درصد حجم تجارت خارجی کشور را گمرکات استان هرمزگان 
برعهده دارد و ۶۰ درصد درآمد گمرکات کش��ور نیز از اس��تان 
هرمزگان است. وی در پاسخ به اینکه چه تسهیلاتی برای فولاد 
هرم��زگان ک��ه ۹۰ درصد قطعات و مواد اولی��ه وارداتی خود را 
از طریق بندرش��هید رجایی وارد می کند اندیشیده شده، گفت: 
فولاد هرمزگان از معدود صنایعی در اس��تان هرمزگان است که 
همکاران ما در آن به عنوان گمرکات خاص، مس��تقل و مس��تقر 
هستند و خدمات شبانه روزی ارائه می دهند. وی در ادامه گفت: 
جلسه ها و گفت وگوهایی با مدیران شرکت فولاد هرمزگان انجام 
و مشکلات فولاد در رابطه با گمرک بررسی و مشکلی در رابطه 

با باسکول مطرح شد که حتما تلاش خواهیم کرد در استان این 
موانع و مشکلات رفع شود.

اکبرپور در پاس��خ این پرس��ش که چگونه می توان تسهیلات 
مناطق ویژه را برای صنایع مستقر در این مناطق با وجود تغییر 
سیاس��ت های ارزی دولت و لزوم ثبت س��فارش در مناطق ویژه 
حفظ کرد، گفت: ما در جلس��ه هایی ک��ه در تهران داریم حتما 
این م��وارد را پیگیری خواهیم کرد اما ف��ولاد هرمزگان و همه 
فولادی هایی که در مناطق ویژه صنایع و معادن مستقر هستند 
با توجه به مش��کلات ارزی که دارند باید وارد این فرآیند شوند. 
مدیرکل بندرش��هید رجایی اف��زود: صادرات ف��ولاد هرمزگان 
افتخاری برای کش��ور اس��ت و با این حجم صادرات میزان قابل 
توجهی ارز وارد کشور می شود. این موضوع را در دستورکار قرار 
خواهی��م داد و همراه با پیگیری های مس��ئولان فولاد هرمزگان 
برای این موضوع بدون شک گمرکات هرمزگان نیز همراه فولاد 

هرمزگان خواهد بود و از هیچ کمکی مضایقه نخواهد کرد.
ناظر گمرکات اس��تان هرمزگان در بخش دیگری از س��خنان 
خود گفت: در رابطه با تسهیلات برای واحدهای تولیدی، گمرک 
بس��ته های حمایتی تعریف کرده اس��ت و خدمات شبانه روزی 
گمرک در جهت صادرات برقرار اس��ت. در گمرک شهید رجایی 
در جهت تس��هیل صادرات، باس��کول مجموعه فولاد هرمزگان 
مورد قبول واقع اس��ت؛ همچنین با توجه به اینکه بعضی کالاها 
به صورت انحصاری مربوط به فولاد هرمزگان است به اظهار آنها 
کمک ک��رده و اعتماد داریم. تلاش می کنیم به کمک گمرکات 
هرمزگان بیش��ترین کمک ها و خدم��ات را در کوتاه ترین زمان 

ارائه کنیم.
شرکت  مطرح فولادی کشور  �

معاون برنامه ریزی دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد، تجاری و 
صنعتی مناطق ویژه اقتصادی کش��ور در بازدید از فولاد هرمزگان 

با اش��اره به نقش فولاد هرمزگان در صادرات تختال، این ش��رکت 
را یکی از شرکت های مطرح فولادی کشور برشمرد و بر لزوم رفع 
موان��ع صادراتی در مناطق وی��ژه اقتصادی تاکید کرد.  به گزارش 
روابط عمومی فولاد هرمزگان، جعفر آهنگران با اش��اره به فلسفه 
ایجاد مناطق ویژه در کش��ور گفت: اساس��ا مناطق ویژه برای دو 
منظور تشکیل شده است. نخستین هدف از ایجاد مناطق ویژه این 
اس��ت که تولیدمحور و دیگری اینکه تولیدی که صورت می گیرد 
باید صادرات محور باشد. وی با تاکید بر لزوم اجرای سیاست های 
اقتصاد مقاومتی خاطرنش��ان کرد: تکلیفی که سیاست های کلان 
اقتص��اد مقاومتی از دبیرخانه ش��ورای عالی مناطق آزاد، تجاری و 
صنعتی مناطق ویژه اقتصادی کش��ور خواسته است بحث توسعه 
صادرات اس��ت، بنابراین اگر موانعی هم وج��ود دارد باید مدیران 
واحدهای صفی ما در کشور به ستاد اعلام کنند و ما وظیفه داریم 

این موانع را رفع و راه را برای صادرکننده هموار کنیم.
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 رشد ۱۰ درصدی
 تولید زغال سنگ هند

تولید زغال س��نگ هند ط��ی ژانویه ۲۰۲۰ میلادی 
نس��بت به مدت مش��ابه س��ال گذش��ته ۱۰.۳ درصد 

افزایش یافت.
ب��ه گ��زارش ایمی��درو ب��ه نق��ل از وب س��ایت 
Business Standard می��زان تولی��د ش��رکت 
زغال سنگ هند Coal India Ltd در ژانویه ۲۰۲۰ 
میلادی)۱۲بهمن تا ۱۲ اس��فند س��ال جاری( به ۶۳ 
میلیون و ۱۱۰هزار تن رسید که نسبت به مدت مشابه 
س��ال گذشته میلادی حاکی از رش��د ۱۰.۳ درصدی 
است. میزان تولید زغال س��نگ در این تاریخ میلادی 
۵۷ میلی��ون و ۲۱۰ه��زار تن به ثبت رس��یده اس��ت. 
 Wood پیش از این ش��رکت تحقیقاتی وود مکنزی
Mackenzie رون��د تولید زغال س��نگ در هند را در 
س��ال جاری میلادی رو به رش��د پیش بینی کرده بود. 
همچنین مصرف زغال س��نگ این کش��ور طی س��ال 
گذش��ته میلادی تنها با ۰.۵ درصد رش��د پیش بینی 
ش��ده اس��ت در حالی که مصرف این م��اده معدنی در 
هند طی س��ال ۲۰۱۸ میلادی)۱۳۹۵-۱۳۹۶( رشد 
۸.۵ درصدی را به ثبت رس��اند. ب��ا این وجود، مصرف 
زغال سنگ این کش��ور در سال جاری میلادی با رشد 
۴.۴ درصدی پیش بینی ش��ده اس��ت. هن��د به عنوان 
دومین کش��ور تولیدکننده زغال س��نگ سال گذشته 
میلادی ۷۶۴ میلیون تن از این ماده معدنی تولید کند.

ثبت رکورد تولید مس 
توسط کمپانی آنتافاگوستا

کمپانی معدنی ش��یلیایی آنتافاگوستا به رغم دست 
نیافتن به اهداف تولید در س��ه ماهه آخر سال گذشته، 
رک��ورد تولید ۷۷۰ هزار تن مس را در س��ال ۲۰۱۹ به 

ثبت رسانید.
ب��ه گزارش مس پ��رس به نق��ل از CRU، تولید در 
س��ه ماهه آخر س��ال برابر با ۱۸۵ ه��زار و ۵۰۰ تن بود 
که افت ۵، ۸ درصدی نس��بت به سه ماهه سوم داشته 
اس��ت. عیار س��نگ کانی پایین تر، عملی��ات تعمیر و 
نگه��داری واح��د تغلی��ظCentinela و اختلال در 
تحویل س��وخت به مع��دن لوس پلامب��رس به دلیل 
بعضی ناآرامی ها ازجمله دلایل این افت تولید بوده اند. 
کمپان��ی آنتافاگوس��تا همچنین ۱۱ ه��زار و ۶۰۰ تن 
مولیبدن تولید کرده اس��ت که کاهش ۱۴، ۷ درصدی 
را نس��بت به س��ال ۲۰۱۸ نش��ان می دهد و دلیل آن 
عیار پایین تر س��نگ کانی معدن لوس پلامبرس بوده 
اس��ت. مدیر اجرایی ارشد این کمپانی شیلیایی گفت: 
انتظار دارد در س��ال ۲۰۲۰ ش��اهد عملکردی قوی از 
این معادن باش��د، زیرا همچنان بر بهبود بهره وری در 
معادن متمرک��ز بوده، وارد مذاکرات ب��ا اتحادیه های 
کارگری واحدهای Centinela و Zaldivar ش��ده 
و بهینه س��ازی مصرف آب در کل مجموعه و به ویژه در 
معدن لوس پلامبرس را ادامه خواهد داد. موضوع آخر 
با توجه به خشکس��الی ش��دید کنونی در کشور شیلی 
حائز اهمیت اس��ت. ای��ن کمپان��ی پیش بینی تولید 
امس��ال خود را بین ۷۲۵ تا ۷۵۵ هزار تن مس و هزینه 
خال��ص نقدی را ۲ ه��زار و ۸۶۶ دلار در هر تن )۱، ۳۰ 

دلار بر پوند( اعلام کرد.

کارگروه طرح احیای معادن 
کوچک در استان مازندران 
جلس��ه تخصصی بررس��ی معادن فلوری��ن و زغال 
س��نگ اس��تان مازندران با حضور مسئولان صنعت و 
معدن استان، کارگروه طرح احیا، فعال سازی و توسعه 
معادن کوچک مقیاس، تش��کل ها و فعالان معدنی، در 
محل سازمان صنعت، معدن و تجارت استان مازندران 
برگزار شد. به گزارش ایمیدرو، در این جلسه، مقرر شد 
ساختار فرآیند فعال سازی و توسعه معادن فلورین، در 
قالب کنسرس��یوم با هدف تمرکز بر اکتشاف تکمیلی 
و احداث واحد ف��رآوری در منطقه، طی تفاهمنامه ای 
مش��خص، منعق��د و برنامه ریزی ش��ود. همچنین در 
این جلس��ه، خرید تضمینی زغال سنگ برای تکمیل 
ظرفیت کارخانه زغال ش��ویی و نیز برنامه ریزی برای 
احصا و توس��عه ایمنی معادن زغال سنگ با محوریت 
ش��رکت معادن زغال س��نگ البرز مرک��زی، از جمله 
مس��ائل مط��رح ش��ده ب��رای تصمیم گیری ب��ود. در 
جلسه مذکور، مسئولان بخش صنعت و معدن استان 
مازن��دران از جمله رئیس س��ازمان صنع��ت، معدن و 
تجارت اس��تان مازندران، خانه معدن و س��ازمان نظام 
مهندس��ی مع��دن و نیز مدیر کل منطقه ای س��ازمان 
زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی این استان، عضو 
هیات مدیره انجمن زغال سنگ ایران و فلورین، معاون 
فنی صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی، 
مدیر اجرایی و دبیر ش��ورای هماهنگی و نماینده طرح 
احیا، فعال س��ازی و توس��عه معادن کوچک مقیاس و 

هیات همراه حضور داشتند.

کرمان رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت شمال استان 
کرمان با اشاره به منابع مالی که شورای معادن می تواند برای 
آن برنامه ری��زی کند، گفت: در راس��تای بند »الف« ماده ۴۳ 
قانون برنامه شش��م توس��عه در امس��ال تاکنون از محل یک 
درصد ف��روش مع��ادن و فعالیت صنایع معدن��ی حدود ۸۱ 
میلیارد تومان وصول شده که پیش بینی ۱۰۰ میلیارد تومان 

را تا پایان سال داشته ایم.
به گزارش ایس��نا، مهندس"مهدی حسینی نژاد" در جلسه 
ش��ورای معادن استان کرمان اظهار کرد: سهم تولید ناخالص 
داخلی استان کرمان از کل کشور ۳.۴ درصد است که حدود 
 ۳۹.۷ درص��د آن مرب��وط به حوزه صنعت، مع��دن و تجارت

 است.
وی با اش��اره ب��ه اینکه ۲۱ درصد از س��هم ح��وزه صمت 
مرب��وط ب��ه صنایع، ۹ درص��د مربوط به مع��دن و بیش از ۹ 

درصد مربوط به تجارت است که پیش بینی شده سهم معدن 
به ۱۱.۴ درصد در برنامه شش��م توس��عه برس��د، با اشاره به 
تفویض اختیار به شورای معادن استان در زمینه معافیت ۲۰ 
درصدی حقوق دولت��ی معادن بیان کرد: بهره بردارانی که در 
جهت بهره وری و صیانت از ذخایر معدنی، تحقیق و توس��عه، 
اکتش��اف، حفظ محیط زیست و... اقدام کنند، تا ۲۰ درصد از 

پرداخت حقوق دولتی معاف می شوند.
رئیس س��ازمان صمت استان کرمان با اشاره به منابع مالی 
که ش��ورای معادن می تواند برای آن برنامه ریزی کند، گفت: 
در راستای بند »الف« ماده ۴۳ قانون برنامه ششم توسعه در 
امس��ال تاکنون از محل یک درصد ف��روش معادن و فعالیت 
صنای��ع معدن��ی حدود ۸۱ میلی��ارد تومان وصول ش��ده که 

پیش بینی ۱۰۰ میلیارد تومان را تا پایان سال داشته ایم.
وی افزود: برنامه داریم با اس��تفاده از ماده ۴۳ قانون برنامه 

ششم توس��عه ۲۰ درصد حقوق دولتی معادن در جهت رشد 
زیرساخت ها کار کنیم.

حسینی نژاد اظهار کرد: پیشنهاد ما این است که ۵۰ درصد 
این عدد در زیرساخت ها هزینه و ۵۰ درصد در زمینه افزایش 

به��ره وری، ایج��اد صنایع معدن��ی، محیط زیس��ت و افزایش 
صادرات توسط معادن هزینه شود.

رئیس س��ازمان صمت اس��تان کرمان گفت: ۴۸۰ میلیارد 
تومان حقوق دولتی اس��تان کرمان در امس��ال است که ۲۰ 
درص��د این ع��دد ۹۶ میلیارد توم��ان اس��ت و می توانیم در 
زیرس��اخت های اس��تان هزینه کنیم و اعضای شورای معادن 

می تواند برای آن تصمیم گیری کنند.
وی تصریح کرد: باید به طور متوسط سالانه ۱۰۰۰ میلیارد 
تومان حقوق دولتی وصول کنیم که اگر خوب مدیریت شود، 
می توانیم ۲۰۰ میلیارد تومان آن را در زیرساخت های استان 

هزینه کنیم.
حس��ینی نژاد بیان کرد: براس��اس ماده ۴۳ قانون معادن، 
حس��اب های بانکی و گردش مالی خرید و فروش معادن باید 

در استان های محل ذخایر معدنی باشد.

وصول۸۱ میلیارد تومان از محل یک درصد فروش معادن 

رشد ۸۰  درصدی فعالیت های اکتشافی 
امسال بیشترین سوددهی صنعت مس رقم می خورد 

هدف گذاری شرکت مس برای ۱۰۰ هزارمتر حفاری اکتشافی

دپارتمان تخصصی گوهرشناسی و گوهرتراشی با حمایت 
ایمیدرو در شهرس��تان فردوس )اس��تان خراسان جنوبی( 

افتتاح شد.
به گزارش ایمیدرو، با توجه به ظرفیت غنی معادن گوهر 
س��نگ اس��تان خراس��ان جنوبی، برنامه آموزش حرفه ای 
نیروی انس��انی در این حوزه مورد توجه قرار این س��ازمان 

گرفت.
 این برنامه در راس��تای سیاس��ت های راهبری ایمیدرو، 
اجرای منویات مقام معظم رهبری برای رفع مسئله اشتغال 

و جلوگیری از خام فروشی و همچنین با توجه به استراتژی 
ایمیدرو مبنی بر توسعه منابع انسانی بخش معدن و صنایع 

معدنی با هدف اشتغال پایدار انجام شده است.
ب��ر این اس��اس، دپارتم��ان تخصصی تراش س��نگ های 
قیمتی و نیمه قیمتی شهرس��تان ف��ردوس با هدف آموزش 
و پ��رورش نیروه��ای متخصص و با مه��ارت فنی در زمینه 
شناخت سنگ های قیمتی، طراحی و تراش آنها و در نهایت 
اشتغال زایی و صادرات، در محل مرکز فنی حرفه ای فردوس 

تاسیس و راه اندازی شد.

در دپارتم��ان تخصص��ی ت��راش س��نگ های قیمت��ی و 
نیمه قیمتی، س��الانه ۲۵۰ نفر از متقاضیان در رش��ته های 
استخراج، گوهر شناس��ی و گوهرتراشی سنگ های قیمتی 

و نیمه قیمتی، آموزش های لازم را فرا می گیرند.
هزینه احداث این دپارتمان، یک میلیارد و ۲۴۰ میلیون 
تومان اس��ت که هزینه بخش تجهیز ابزارهای آموزشی آن 

توسط ایمیدرو تامین شده است.
مس��احت کل س��اختمان ۶۰۰ مت��ر مرب��ع و زی��ر بنا و 
اعی��ان ۷۴۲ مت��ر مربع ب��وده و دارای ۲ کارگاه آموزش��ی 

)گوهرشناسی و زیورآلات سنتی و تراش سنگ های قیمتی 
و نیمه قیمتی(، کلاس تئوری، ۲ اتاق مربی و غیره است.

افتتاح دپارتمان تخصصی گوهرشناسی و گوهرتراشی در فردوس

 گروه معدن: 
مدیر عامل ش��رکت مل��ی صنایع مس ایران با 
بیان اینکه امس��ال بیشترین س��وددهی صنعت 
مس رقم خواهد خورد، گفت: تا پایان دی  حدود 
۱۸هزار و ۳۰۰میلیارد تومان فروش داشته ایم که 
رکورد بس��یار خوبی اس��ت و به لحاظ تناژ نیز از 
رکورد فروش ۵۰ س��ال عم��ر صنعت مس عبور 

می کنیم.
به گزارش مس پرس، اردشیر سعدمحمدی در 
جلس��ه تولید مجتمع مس سرچشمه با تبریک 
ایام الله دهه مبارک فجر، اظهارکرد: وظیفه خود 
می دان��م خالصانه و صادقان��ه از زحمات تک تک 
مدیران مجتمع مس سرچشمه بابت تولید تشکر 

کنم.
وی با بیان اینکه شرکت مس شرایط مناسبی 
دارد، ادامه داد: آخرین بودجه تعدیل شده شرکت 
م��س به کدال ف��روش ۱۹ه��زار و ۷۰۰میلیارد 
تومان اس��ت که به یاری خ��دا و تلاش مدیران 
و کارکنان صنعت مس از آن عبور خواهیم کرد.

مدیرعامل ش��رکت مل��ی صنایع م��س ایران 
عن��وان کرد: در بح��ث پروژه ه��ا، دره زار و درآلو 
اولویت خاصی برای ش��رکت م��س دارند و باید 
با یک جدیت خاص این پروژه ها دنبال ش��وند و 

سریع تر به سرانجام برسند. 
در می��زان حفاری بیش از ۶۳ هزارمتر حفاری 
انجام دادیم که نس��بت به سال گذشته بیش از 
۸۰ درصد رشد کرده و امیدواریم تا پایان سال به 
۷۰ هزارمتر برسد و برای سال آینده هدف گذاری 

۱۰۰ هزارمتر حفاری برای اکتشاف را داریم.
 س��عدمحمدی با بیان اینکه خوش��بختانه در 
امر صادرات وضع بس��یار خوبی داریم و امس��ال 
رکوردهای بس��یار خوبی ثبت خواهد شد، یادآور 
ش��د: درحال حاضر برنامه اکتش��افی شرکت در 
مناطق مختلف در حال انجام اس��ت و امیدواریم 

به ذخایر خوبی دست پیدا کنیم.
وی افزود: بر پایه اکتش��افات انجام شده ذخایر 
سرچش��مه افزای��ش یافت��ه اس��ت و در منطقه 
سریدون و کرور هم به شرایط خوبی رسیده ایم. 
در منطقه سونگون و سایر مناطق دیگری که در 

حال کار هستیم نیز شرایط خوبی داریم.
مدیرعامل ش��رکت مس در ادامه تصریح کرد: 
ب��ه ازای ه��ر یک میلیون تن س��نگ مس که با 
عیار ۰.۴ درصد اکتشاف می کنیم ارزش برجایی 
ح��دود ۶ میلی��ارد تومان برای مس ب��ه ارمغان 
می آوریم؛ بنابراین وقتی ذخایر بزرگی اکتش��اف 
می ش��وند ارزش و دارایی زیادی به شرکت مس 
افزوده می ش��ود که در حفظ توسعه پایدار نقش 
زیادی دارد. س��عدمحمدی خاطرنش��ان کرد: در 
میزان حفاری بیش از ۶۳ هزارمتر حفاری انجام 
دادیم که نس��بت به س��ال گذش��ته بیش از ۸۰ 
درصد رشد کرده و امیدواریم تا پایان سال به ۷۰ 
هزار متر برسد و برای س��ال آینده هدف گذاری 

۱۰۰هزارمتر حفاری برای اکتشاف را داریم.
وی ب��ا بیان اینکه ش��فافیت مالی را به صورت 
ش��د:  ی��ادآور  می دهی��م،  انج��ام  سیس��تمی 
درحال حاضر سندهای مالی به صورت سیستمی 

اس��کن می ش��ود و دخال��ت انس��انی را کن��ار 
گذاشته ایم و مجموعه به سمت سیستمی شدن 

پیش می رود.
س��عدمحمدی با تأکید بر اینکه ش��رکت مس 
مس��یر هدفمند و مش��خصی را ب��رای صعود در 
می کند، اضافه کرد: جایگاه مس بالاتر از جایگاه 
کنونی اس��ت ک��ه در آن ق��رار دارد و این ارتقاء 
هم به منطقه و هم به اقتصاد ملی کش��ور کمک 

خواهد کرد.
سهامداران نگران نباشند �

همچنین  س��عدمحمدی 
از  دیگ��ری  بخ��ش  در 
س��خنانش ب��ا اش��اره به 
ب��ر  تاثیرگ��ذار  عوام��ل 
کاهش نرخ جهانی مس، 
گفت: کاهش جهانی نرخ 
مس در ماه ژانویه و در تعطیلات سال نو چین و 
بسته بودن بازارها در س��ال های گذشته نیز رخ 
می داده است. وی افزود: کاهش جهانی نرخ مس 
در ماه ژانویه و در ایام تعطیلات س��ال نو چین و 
بس��ته بودن بازارها س��ال های گذش��ته نیز رخ 
می داده اس��ت ولی در این میان ش��یوع ویروس 
کرونا و تحت تأثیر ق��رار گرفتن بازارها و به ویژه 
حمل ونقل دریایی به صورت عامل مضاعف عمل 
کرده است و باعث کاهش نرخ جهانی مس شده 
است. مدیرعامل شرکت مس با تأکید بر اینکه به 

لح��اظ فاندامنتال صنعت مس از ش��رایط خوبی 
برخوردار اس��ت و امضای تواف��ق فاز اول تجاری 
بی��ن چی��ن و امری��کا بس��یاری از نگرانی ها در 
خصوص میزان تقاضای مس چین را برطرف کرد 
گف��ت: به ط��ور قطع تهدی��دات موج��ود از نوع 
فاندامنتال نبوده و بر پایه پیش بینی ۱۰ موسسه 
مالی ب��زرگ دنیا همچون س��ی آریو، ان بی دی، 
اینوست و... کف نرخ مس در سال ۲۰۲۰، ۶۳۰۰ 

دلار بر تن خواهد بود. 
گفتنی اس��ت تحلی��ل فاندامنتال، عل��م ارزیابی 
متغیره��ای اقتص��ادی، مال��ی و دیگ��ر م��وارد 
تغییرپذی��ر درباره ی��ک دارایی اس��ت که باعث 
می شود بتوان ارزش حقیقی فعلی و احتمالی آن 

در آینده را تعیین کرد.
 به گفته س��عدمحمدی در ۱۳ س��ال گذش��ته 
سهام شرکت مس در بازار بورس جزو سهام های 
پربازده و س��ودده بوده اس��ت چراکه از یک س��و 
میانگی��ن نرخ جهان��ی مس در این ب��ازه زمانی 
ب��الای ۶۵۰۰ دلار بر تن بوده اس��ت و ازس��وی 
دیگر این ش��رکت در س��خت ترین شرایط موفق 
به افزایش سطح تولید و تحقق برنامه های فروش 

خود شده است. 
گفتنی اس��ت میانگین س��الیانه بازدهی س��هام 
ش��رکت مس از بدو پذیرش در بورس در س��ال 
۱۳۸۵ ح��دود ۱۸۸درص��د بوده اس��ت که رقم 
چشمگیری نس��بت به بازارهای مشابه محسوب 

می ش��ود. وی تصریح کرد: همچنی��ن میانگین 
سالیانه بازدهی سهام شرکت مس از بدو پذیرش 
در بورس در سال ۱۳۸۵ حدود ۱۸۸درصد بوده 
اس��ت که رقم چش��مگیری نس��بت به بازارهای 

مشابه محسوب می شود.
 مدیرعامل شرکت مس با بیان اینکه شرکت مس 
در آس��تانه ثبت فروش ۲۰ هزار میلیارد تومانی 
ق��رار دارد و در ۱۰ ماه امس��ال بیش از ۱۸هزار 
میلیارد تومان فروش به ثبت رسانده است گفت: 
درحال حاضر هیچ گونه نگرانی در خصوص آینده 
صنعت مس وجود ندارد و طبق برنامه ریزی های 
صورت گرفته نه تنها امس��ال رک��ورد تولید زده 
خواهد ش��د بلکه برای س��ال آینده هم در حال 

برنامه ریزی برای افزایش تولید هستیم.
وی ب��ا بی��ان اینکه در چند روز آینده ش��اهد 
بهره برداری از کارخانه ذوب خاتون آباد با ظرفیت 
۱۲۰ هزار تن خواهیم بود و ظرفیت ذوب کشور 
ب��ه ۴۰۰ ه��زار تن خواهد رس��ید اظه��ار کرد: 
قطعا ای��ن طرح ها باعث افزای��ش تولید و به تبع 
 آن افزایش ظرفیت فروش ش��رکت مس خواهد

 شد.
س��عدمحمدی یادآور ش��د: صنعت مس ایران 
هم��ه ظرفیت های رش��د ازجمل��ه ظرفیت های 
معدنی و ام��کان تأمین مالی طرح های توس��عه 
را داراس��ت و امس��ال خبرهای خوب��ی در حوزه 
اکتش��افات و افزایش ذخایر معدن��ی مس ایران 
به گوش رس��ید که این صنع��ت را بیش ازپیش 

آینده دار کرد.
وی اف��زود: افزون ب��ر این ب��ا افزایش ۲۳۴۰ 
میلیارد تومانی س��رمایه شرکت مس این شرکت 
هم اکنون از منظر تأمین مالی طرح های توس��عه 
مشکلی نخواهد داشت و در مسیر رشد و توسعه 

قرار دارد.
مدیرعامل ش��رکت مس گف��ت: صنعت مس 
برترین گزینه برای سرمایه گذاری در کوتاه مدت 

و بلندمدت محس��وب می ش��ود و فع��الان بازار 
سرمایه باید با در نظر گرفتن تمامی پارامترهای 
تأثیرگ��ذار ب��ر بازار مس در خصوص این س��هم 

تصمیم گیری کنند.
چشم انداز مثبت جهانی �

سعدمحمدی با تأکید بر پربازده بودن صنعت 
مس و س��ودآوری خ��وب این صنع��ت در میان 
صنای��ع دیگر گفت: در س��ال ۲۰۱۷، ۹۸ درصد 
بنگاه ه��ای معدنی مس و در س��ال ۲۰۱۸، ۹۹ 
درص��د ش��رکت های تولیدکننده مس س��ودآور 

بوده اند.
مدیرعام��ل ش��رکت مس با بی��ان این مطلب 
اظهارکرد: کف سود بنگاه های تولید مس در دنیا 
۱۱۵۰دلار است و برخی بنگاه  های با حجم تولید 

بالا سودی بیش از ۳۰۰۰ دلار داشته اند.
س��عد محمدی با اش��اره به عوام��ل بنیادی و 
تأثیرگذار بر آینده صنعت مس و افزایش تقاضای 
جهان��ی مس به دلیل کمرنگ ش��دن نقش نفت 
در بخش انرژی تا ۳۰س��ال دیگ��ر گفت: میزان 
مص��رف نفت از ۳۹ درص��د کنونی به ۱۳ درصد 
ت��ا س��ال ۲۰۵۰ )۱۴۲۸شمس��ی( کاهش پیدا 
خواه��د ک��رد و در مقابل میزان مص��رف انرژی 
 الکتریس��یته از ۱۹ درص��د کنون��ی ب��ه ۴۹ ت��ا 

۳۰ درصد سال آینده افزایش پیدا خواهد کرد.
وی اف��زود: رش��د مصرف انرژی  الکتریس��یته 
متضمن افزایش مصرف مس اس��ت به طوری که 
می��زان مص��رف م��س در خودروه��ای کنونی 
۸ کیلوگ��رم اس��ت و این در حالی اس��ت که در 
خودروهای الکتریکی بیش از ۸۹ کیلوگرم مس 

مصرف خواهد شد. 
س��عدمحمدی اضافه کرد: ب��ا در نظر گرفتن 
این عوامل اس��ت ک��ه اتحادیه اروپ��ا در تدوین 
اس��تراتژی های س��رمایه گذاری ب��رای یک دهه 
آینده، مس را در ردیف نخستین و برترین عنصر 

سرمایه گذاری قرار داده است.

به زودی از کارخانه ذوب خاتون آباد با ظرفیت ۱۲۰ هزار 
تن بهره برداری خواهد شدو ظرفیت ذوب کشور به ۴۰۰ 

هزار تن خواهد رسید، قطعا این طرح ها باعث افزایش 
تولید و به تبع آن افزایش ظرفیت فروش شرکت مس 

خواهد شد
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یادداشت

خبر

علیرضا ش��هیدی رئیس  سازمان زمین  شناسی 
و اکتش��افات معدنی کش��ور از پوشش سراسری 
نقش��ه های مقی��اس یک دویس��ت وپنجاه  هزارم 
را کام��ل کرده، خب��رداد.وی گف��ت: ۹۰ درصد 
کش��ور را با نقشه های مقیاس یکصدهزار پوشش 
داده ایم که ۱۰درص��د دیگر یا در نواحی کویری 
ب��وده و یا در اولویت این س��ازمان نبوده اس��ت. 
به گزارش روابط عمومی س��ازمان زمین شناس��ی 
و اکتش��افات معدنی کش��ور، معاون وزیر صنعت، 
معدن و تجارت گفت: س��ازمان زمین شناس��ی و 
اکتشافات معدنی کشور در ۴۱ سالی که از انقلاب 
اس��لامی می گذرد، در بحث تولید اطلاعات پایه، 
نقشه های زمین شناسی، ژئوشیمیایی، ژئوفیزیک 
زمینی و هوایی، هیدروژئوشیمی و لایه های دیگر 
دس��تاوردهای خوبی داش��ته اس��ت. وی افزود: 
سازمان زمین شناس��ی و اکتشافات معدنی کشور 
در نظر دارد تا س��ال ۱۴۰۰ پوش��ش سراس��ری 
نقشه های زمین شناس��ی درمقیاس یکصدهزارم 

را کامل کند. 
مع��اون وزیر صنعت، معدن و تج��ارت با بیان 
اینکه از سال ۱۳۸۴ تهیه نقشه های زمین شناسی 
ب��ا مقیاس یک بیس��ت و پنج ه��زارم در ۶ لایه 
آغاز شد، خاطرنش��ان کرد: ایران جزو ۱۰کشور 
دنیا در تهیه این نقش��ه  ها اس��ت و این نقش��ه ها 
کام��لا تخصص��ی و در لایه های زمین شناس��ی، 
زمین شناسی مهندسی،  اقتصادی،  زمین شناسی 
مخاطرات، آب زمین شناس��ی و زیس��ت محیطی 
تهیه می ش��وند ک��ه درحال حاضر ح��دود ۴۰۰ 
لای��ه از آن تاکن��ون چاپ ش��ده اس��ت. رئیس 
سازمان زمین شناس��ی و اکتشافات معدنی کشور 
با اش��اره به اینکه تقریبا از سال ۱۳۸۰ به بعد از 
ژئوفیزیک هوایی برای کش��ف کانسارهای پنهان 

به عنوان لایه اطلاعاتی اس��تفاده می شود، گفت: 
تا کنون برداش��ت های حدود ۱۵۰هزار کیلومتر 
مربع کش��ور انجام ش��ده و هزاران آنومالی ثبت 
کرده ایم ک��ه برخی از طریق مزای��ده در اختیار 
بخ��ش خصوصی ق��رار گرفته اس��ت. ب��ه گفته 
شهیدی، نقشه های ژئوشیمی از دیگر نقشه های 
اطلاع��ات پای��ه ای زمین شناس��ی  اس��ت که در 
مقی��اس یکصدهزارم به غیر از زاگرس و کپه داغ 
برای کل ایران به همت س��ازمان زمین شناس��ی 
و اکتش��افات معدنی کش��ور تهیه ش��ده اس��ت. 
وی ب��ه بخش دیگ��ری از فعالیت های س��ازمان 
زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی کشور اشاره 
ک��رد و گف��ت: از جمله فعالیت های��ی که بعد از 
انقلاب اس��لامی به خصوص امس��ال انجام شده، 
واگذاری بخش��ی از فعالیت های این س��ازمان به 

بخش خصوصی از طریق مناقصه ها است. 
نقش��ه های  تولی��د  بح��ث  در  همچنی��ن 
زمین شناسی، ژئوشیمیایی و آنالیز آزمایشگاهی 
ب��ه زودی مناقصه های��ی برگزار می ش��ود که به 
سرعت اکتشاف در کشور کمک می کند. به گفته 
ش��هیدی، انجام مطالعات مورد نیاز در زون های 
اکتش��افی ۲۰ گانه اول و دوم به مس��احت ۹۴۰ 
هزار کیلومتر مربع، منجر به چاپ اطلس ظرفیت 
مواد معدنی شد که براساس آن ریسک اکتشاف 

کاهش پیدا کرد. 
رئیس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
کش��ور تاکید کرد: بخش های خصوصی و دولتی 
در ص��ورت تمای��ل ب��ه فعالی��ت در بخش آهن 
می توانن��د از تلفیق لایه ه��ای مختلف اطلاعات 
پایه در قسمت های خاصی از کشور فعالیت کنند 
که این امر باعث کاهش زمان، مساحت، قیمت و 

ریسک اکتشاف می شود.

ص��ادرات م��واد معدنی در ش��رایط کنونی 
تحریمه��ا، تبدی��ل به یک��ی از مناب��ع اصلی 

ارزآوری کشور شده است.
به گزارش»ومعادن« بیش از هر چیز وجود 
یک پایانه اختصاصی تمام مکانیزه برای ایجاد 
مزیت های رقابت��ی در صادرات و واردات مواد 
معدن��ی و محصولات فولادی برای این منظور 

اهمیتی دوچندان یافته است. 
در همین راس��تا مجموعه ای از شرکت های 
بزرگ فعال در حوزه  معدن و س��رمایه  گذاری 
تصمیم ب��ه ایج��اد حرکتی ج��دی در حوزه 
حمل ونقل ترکیبی در قالب ش��رکت مدیریت 
بین الملل��ی همراه )جاده، ریل و دریا( گرفتند 
تا بخشی از نیازهای صادراتی معدنی کشور را 

در شرایط کنونی مرتفع کنند. 
ش��رکت س��رمایه گذاری توس��عه معادن و 
فل��زات )ومع��ادن( و تعدادی از ش��رکت های 
زیرمجموعه شامل ش��رکت معدنی و صنعتی 
گل  گهر، شرکت معدنی و صنعتی چادرملو و 
ش��رکت سنگ  آهن گهرزمین، در کنار شرکت 
س��رمایه  گذاری امید و کش��تیرانی جمهوری 
اس��لامی ایران در این س��رمایه گذاری سهیم 

بوده اند.
 این پروژه بزرگترین س��رمایه گذاری بخش 
خصوص��ی در تاری��خ بنادر کش��ور به ش��مار 
می رود ک��ه ارزش آن بالغ بر ۵۰ هزارمیلیارد 

ریال برآورد شده است.
محمد ج��واد انتظاری مدیرعامل ش��رکت 
مدیری��ت بین المللی همراه )ج��اده ریل دریا( 
از واگ��ذاری ۶۷ هکتار زمین در بندر ش��هید 
رجایی به این شرکت از سوی سازمان بنادر و 

دریانوردی خبر داد.

انتظاری با اش��اره به قرارداد میان ش��رکت 
مدیری��ت بین المللی همراه، ج��اده ریل دریا 
ب��ا س��ازمان بن��ادر و دریان��وردی مبن��ی بر 
س��رمایه گذاری و ایجاد پایانه و اس��کله تمام 
مکانی��زه مواد معدنی در بندر ش��هید رجایی 
عنوان کرد: در دهه فجر زمین مورد نیاز برای 
ف��از اول این طرح به می��زان ۶۷ هکتار امروز 
رس��ما به ش��رکت مدیریت بین المللی همراه 

تحویل داده شد. 
وی افزود: بر این مبنا شرکت همراه بنا دارد 
تا هر چه سریع تر اقدامات اجرایی را در زمین 

مورد نظر خود آغاز کند.
مدیرعامل شرکت مدیریت بین المللی همراه 
با بیان اینکه این سرمایه گذاری در ۱۸۰ هکتار 
زمین در س��ه فاز ۶۰ هکتاری انجام می شود، 
توضیح داد: مبلغ کل پروژه در مجموع بالغ بر 
۵ ه��زار میلیارد تومان اس��ت که هزینه مورد 
نی��از برای تکمیل فاز نخس��ت بالغ بر ۱۷۵۰ 

میلیارد تومان برآورد شده است. 
وی همچنی��ن ب��ا تاکید بر اینکه س��اخت 
ف��از اول این پایانه به مدت ۳ س��ال به طول 
می انجامد، تصریح کرد: ش��رکت مشاور طراح 
در حال طراحی اولیه این پایانه است، چرا که 
از زمان تحویل زمین در بندر ش��هید رجایی 
۶ م��اه برای طراحی اولی��ه بندر و تصویب آن 
 از س��وی س��ازمان بنادر و دریانوردی فرصت

 داریم.
انتظ��اری با تاکید بر اینکه پ��روژه در زمان 
تحریم ها تماما با س��رمایه گذاری داخلی انجام 
می ش��ود، بیان کرد: پ��س از تایید و تصویب 
طرح ارائه ش��ده به سازمان بنادر و دریانوردی 
بلافاصله اقدامات اجرایی از س��وی پیمانکاران 

داخلی آغاز خواهد شد. 
وی اف��زود: درحال حاضر قابلیت پهلوگیری 
کش��تی های بیش از ۷۰ هزارتن در اس��کله ها 
و بنادر کش��ور با مش��کل روبه رو است و این 
محدودیت، هزینه تمام ش��ده حمل ونقل مواد 
معدنی و فولادی ما را نسبت به رقبا به شدت 
بالا می برد. س��اخت اس��کله تخصص��ی بندر 
ش��هید رجایی امکان پهلو گیری کش��تی های 
با حداق��ل ظرفیت ۱۵۰ هزارتن را امکان پذیر 

خواهد کرد.
وی با اش��اره به اینکه کلیه سهامداران )بالغ 
بر ۶ س��هامدار( سرمایه گذاری و هزینه اجرای 
ای��ن طرح را بر عهده گرفته اند، گفت: با توجه 
به اینکه تحریم ها استفاده از فاینانس خارجی 
را با محدودیت مواجه کرده است، سهامداران 
ما یعنی ش��رکت معدن��ی و صنعتی گل گهر، 
ش��رکت س��نگ آهن گه��ر زمین، ش��رکت 
سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات، شرکت 
سرمایه گذاری امید، ش��رکت معدنی صنعتی 
چادرملو و کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران 
به طور مس��اوی تامین مالی ای��ن طرح را بر 

عهده دارند. 
در پایان گفتنی اس��ت هلدینگ »ومعادن« 
در س��الیان اخی��ر ب��ه س��ه تعه��د خ��ود در 
زمینه های زیربنایی صنعت ش��امل تش��کیل 
کنسرسیوم بزرگ اکتشاف در قالب راه اندازی 
ش��رکت پایا، برقراری ارتب��اط میان صنعت و 
دانشگاه با راه اندازی شرکت کاوشگران صنایع 
معدنی راش��ا و نی��ز تامین ان��رژی پروژه های 
معدنی از طریق تش��کیل هلدینگ پویا انرژی 
عم��ل کرده و در حال راه اندازی کنسرس��یوم 

بزرگ حفاری کشور است.

حضور شرکت معدنی و صنعتی گل گهر در» جاده، ریل و دریا« نقشه های مقیاس یک دویست وپنجاه  هزارم کامل شد

 گروه معدن: 
منطق��ه معدن��ی گل گهر ب��ا داش��تن معادن 
غنی س��نگ آهن یکی از مطرح ترین قطب های 
فع��ال معدنی صنعت��ی در خاورمیانه اس��ت که 
قابلیت ه��ای بس��یاری ب��رای تبدیل ش��دن به 
ی��ک منطق��ه ب��زرگ و رقابتی در س��طح ایران 
و حتی جه��ان دارد.  یکی از مس��ائلی که مورد 
توجه فعالان محیط زیس��ت اس��ت لزوم رعایت 
اس��تانداردهای زیس��ت محیطی و توسعه پایدار 
از س��وی معدنکاران اس��ت. از آنجایی که معادن 
بخش��ی از منابع طبیعی را تخریب می کنند و به 
محیط زیست آسیب  می رسانند؛ در نتیجه یکی از 
مسئولیت های شرکت های معدنی کاهش آسیب 
به محیط زیس��ت و منابع طبیعی کش��ور است. 
در این بین ش��رکت معدن��ی و صنعتی گل گهر 
از جمله ش��رکت هایی اس��ت ک��ه در این حوزه 
گام های مثبتی برداشته و دغدغه زیست محیطی 

دارد.
اجرای�تاکیدات�رهبر�انقلاب��

خسرو ش��هبازی، معاون وزیر جهاد کشاورزی 
و ریاست س��ازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری 
کش��ور که به اتفاق مدیران کل جهاد کشاورزی 
و مناب��ع طبیع��ی اس��تان کرمان و مس��ئولان 
شهرس��تان در منطقه معدنی و صنعتی گل گهر 
حض��ور پیدا ک��رد، از نقش مثبت این ش��رکت 
معدنی صنعتی س��خن گفت و از پروژه های اخیر 

این شرکت بازدید کرد. 
 ب��ه گ��زارش روابط عمومی و ام��ور بین الملل 
ش��رکت معدنی و صنعت��ی گل گهر، ش��هبازی 
همزمان با دهه مبارک فجر در راستای مشارکت 
در ام��ر احی��ای عرصه ه��ای مناب��ع طبیعی به 
بازدید از پروژه ذخیره نزولات آس��مانی دش��ت 
چاه دراز منطق��ه گل گهر )افتتاح فاز ۲ پروژه( و 
جنگلکاری های انجام شده پرداخت. افتتاح پروژه 
کنترل هرزآب همراه با بذر کاری بذور جنگلی در 
س��طح ۱۵۰۰ هکتار با مشارکت شرکت معدنی 
و صنعتی گل گه��ر و اداره منابع طبیعی از دیگر 
برنامه های معاون وزیر جهاد کش��اورزی و رئیس 
س��ازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور در 

سفر به منطقه گل گهر بود. 
معاون وزیر جهاد کش��اورزی و رئیس سازمان 
جنگل ه��ا، مرات��ع و آبخیزداری کش��ور و هیات 

همراه در ادامه این بازدید، در جلس��ه رفع موانع 
تولید و گس��ترش همکاری های محیط زیستی و 
فعالیت های شرکت در بحث منابع طبیعی که با 
حضور معاونان شرکت معدنی و صنعتی گل گهر 
در محل س��الن کنفرانس این شرکت برگزار شد 

به بیان دیدگاه های خود پرداخت.
 ش��هبازی با بی��ان اینکه تاکی��د رهبر معظم 
انق��لاب هم��واره ب��ر حف��ظ مناب��ع و توجه به 
طرح های آبخیزداری اس��ت، گفت: خوشبختانه 

امروز می بینیم در گل گهر فرمایشات و تاکیدات 
رهب��ر معظم انقلاب در ح��وزه منابع طبیعی به 

خوبی تحقق پیدا کرده است. 
معاون وزیر جهاد کش��اورزی و رئیس سازمان 
جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور افزود: معادن 
ب��ه هرحال بخش��ی از منابع طبیع��ی را تخریب 
می کنند اما خوش��بختانه گل گهر، خود پیشقدم 
ش��ده و برای همه موارد و اینکه چگونه به منابع 
طبیعی آس��یب کمتری وارد ش��ود چاره اندیشی 

می کن��د. در این روند ما ه��م از طرح های منابع 
طبیع��ی گل گهر به ویژه اح��داث پارک جنگلی 

استقبال می کنیم.
ایجاد��250هکتار�کمربند�سبز��

محمدرضا شهس��واری، معاون فنی  مهندسی 
ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر با بیان اینکه 
هر فعالیت معدنی در هر جایی، یکس��ری آسیب 
به منابع طبیعی وارد می کند، گفت: در ش��رکت 
گل گهر با تدوین و تنظیم س��ند طرح جامع آب 
در س��ال ۱۳۹۱ و اقدام��ات و مطالعات��ی که در 
حوزه انرژی ش��کل گرفته است، سعی کردیم نه 
تنها جلوی از بین رفتن منابع طبیعی را بگیریم 
بلک��ه منافع زی��ادی را نصیب بومیان و عش��ایر 

ساکن منطقه کنیم. 
معاون فنی   مهندسی شرکت معدنی و صنعتی 
گل گهر با بیان اینکه یکی از اقدامات مهم گل گهر 
در حوزه منابع طبیعی، ایجاد حدود ۲۵۰ هکتار 
کمربند س��بز با کاش��ت گونه های بومی منطقه 
بوده اس��ت، گفت: در ادامه اقدامات مان در حوزه 
منابع طبیعی و محیط زیس��ت ب��ه دنبال احداث 
یک پارک جنگلی بزرگ در منطقه گل گهر و در 

مجاورت جاده ش��یراز هستیم.  شهسواری افزود: 
این پارک جنگلی که ۳۳۰ هکتار است در فاصله 
۲۵ کیلومتری ش��هر س��یرجان و ۳۰ کیلومتری 
ش��رکت گل گهر در منطقه س��یاه کوه واقع شده 
است و دارای یک موقعیت فوق العاده استراتژیک 
با منظره بسیار عالی است که طراحی آن انجام و 
بودجه آن نیز تخصیص داده شده و فقط منتظر 
اخ��ذ مجوزها هس��تیم.  معاون فنی مهندس��ی 
ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر با بیان اینکه 
این پارک جنگلی به سیس��تم آبی��اری قطره ای 
مجهز خواهد ش��د، گفت: به طور قطع این پارک 
یکی از ش��اخص ترین فضاهای س��بز در کش��ور 
خواهد ش��د، نقاط بس��یاری نی��ز در بخش های 
تفریحی، ورزش��ی، گردشگری، حیات وحش و.... 
دیده شده است و گونه های بومی خود منطقه نیز 

در آن کاشته خواهد شد.
گام�مثبت�گل�گهر�در�محیط�زیست��

ایم��ان عتیق��ی، مع��اون مدیرعام��ل و مدیر 
مجتمع گل گهر نیز با بیان اینکه این اقدامات در 
راستای مسئولیت های اجتماعی از سوی گل گهر 
انجام می ش��ود، گفت: ش��رکت گل گهر در بحث 
محیط زیست و حیات وحش در منطقه اقدامات 
خوبی انجام داده اس��ت.  معتقد هستیم که باید 
به عش��ایر منطقه و حی��ات وحش منطقه به هر 

شکلی کمک کنیم.
 عتیق��ی افزود: تعام��لات خوبی بین مجموعه 
گل گه��ر و مناب��ع طبیعی برای رعای��ت الزامات 
محی��ط زیس��تی و مناب��ع طبیعی وج��ود دارد 
و م��ا خواهان تداوم و گس��ترش این تعاملات و 
همکاری ها هس��تیم. گفتنی است در این جلسه، 
ایجاد تعامل برای تشکیل کمیته هایی به منظور 
ص��دور مجوزهای لازم زیس��ت محیطی و منابع 
طبیعی برای ش��رکت های منطقه گل گهر مورد 
بحث ق��رار گرفت که قرار ش��د ای��ن موضوع با 
تعیی��ن اولوی��ت در دس��تور کار اداره کل منابع 

طبیعی استان قرار گیرد.
  همچنین بنا شد مجوزهای لازم برای احداث 
پ��ارک جنگل��ی و فعالیت کارخانه ه��ای منطقه 
گل گه��ر در ام��ر تولید با اولویت ب��رای گل گهر، 
صادر شود تا ش��رکت صنعتی و معدنی گل گهر 
بتواند با قدرت بیش��تری برنامه ها و اهداف خود 

را پیش ببرد.

کنترل هرزآب در ۱۵۰۰ هکتار اراضی کرمان
پروژه�مشترک�گل�گهر�و�اداره�منابع�طبیعی�استان�کرمان�به�بهره�برداری�رسید�

تاثیر کرونا بر بازار جهانی 
سنگ آهن

۳.۸ میلیارد دلار
 سرمایه گذاری 

در منطقه ویژه خلیج فارس
کل سرمایه گذاری ها در منطقه ویژه اقتصادی 
صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس تاکنون بالغ بر 
۳ هزار و ۸۷۲ میلیون دلار در طرح های در حال 

بهره برداری بوده است. 
ب��ه گ��زارش روزگار مع��دن به نق��ل از روابط 
عموم��ی منطقه  ویژه خلیج ف��ارس همچنین با 
اجرای پروژه ه��ای زیرس��اختی در منطقه ویژه 
اقتصادی صنای��ع معدنی و فل��زی خلیج فارس، 
جذابیت این منطقه برای سرمایه گذاران خارجی 
افزایش یافته است. منطقه ویژه اقتصادی صنایع 
معدن��ی و فل��زی خلیج فارس ت��لاش می کند با 
برنامه ری��زی کوت��اه م��دت، میان م��دت و بلند 
م��دت، آب، برق و گاز مورد نیاز س��رمایه گذاران 
را در حد مطلوب مهیا س��ازد. درحال حاضر ۱۷ 
ش��رکت عمدتا در حوزه های فولاد و آلومینیوم و 
محصولات پتروشیمی در حال تولید محصول در 
این منطقه هستند و از سوی دیگر، ۱۸ کارخانه 
و طرح جدید نیز در حال اجرا اس��ت. همچنین 
درحال حاض��ر ب��رای ۱۱ س��رمایه گذار دیگر نیز 
مراحل و تشریفات قانونی واگذاری زمین به آنها 
در حال انجام است. میزان صادرات مواد معدنی، 
نفتی و تولیدات ش��رکت های مستقر در منطقه 
طی ۹ ماه اول سال ۱۳۹۸ از نظر مقدار صادرات، 
حدود ۷.۲ میلی��ون تن معادل ۲.۵ میلیارد دلار 
اس��ت که نسبت به کل س��ال ۹۷ به میزان ۲۵ 
درصد در مق��دار و ۳۵ درصد در ارزش صادرات 

افزایش یافته است. 
منطق��ه وی��ژه اقتص��ادی صنای��ع ان��رژی بر 
خلیج فارس با وسعتی حدود ۴۵۰۰ هکتار در ۴ 
س��ایت جنوبی، میانی، شمالی و توسعه به لحاظ 

جغرافیایی تقسیم شده است.

هر مس��ئله و خبری که جنبه جهانی داش��ته 
باشد و افکار عمومی را تحت تاثیر خود قرار دهد 
آث��ار روانی ه��م دارد. در جوامع امروز بس��یاری 
از نوس��انات اقتص��ادی تحت تاثیر ی��ک خبر یا 
مجموع��ه ای از اخبار در اقتصاد اس��ت.  به طور 
مثال گاه��ی افکار عمومی به این س��مت پیش 
می رود که منطقه خاورمیانه دس��تخوش جنگ 
می ش��ود، این تفکر یا ش��ایعه ای ک��ه این تفکر 
را ایج��اد می کند آنقدر ق��وت می گیرد که تاثیر 
مس��تقیمی بر قیمت نفت می گذارد و قیمت آن 
را افزای��ش می دهد. در یک ماه گذش��ته پس از 
تنش های فزاینده ای که بین ایران و امریکا شکل 
گرفت ما شاهد افزایش قیمت نفت در معاملات 
آت��ی در یک بازه زمانی مح��دود بودیم؛ بنابراین 
گاهی اخبار بر قیمت محصولات معدنی تاثیر گذار 
است، کرونا هم از این موضوع جدا نیست.  امروز 
این ویروس در ص��در خبرها قرار گرفته و نوعی 
ترس بین جوامع بش��ری ایجاد کرده است. این 
ترس همان جنبه روانی است که به آن اشاره شد 
و تاثی��ر خود را روی بازار س��رمایه و به خصوص 
معاملات بورس گذاش��ته اس��ت.  مب��دا ویروس 
کرونا از چین آغاز شد و به کشورهای دیگر ورود 
کرده اس��ت اما خطر همه گیر نش��ده و در سطح 
جهانی گس��ترده نیس��ت. اما به ه��ر حال چین 
یکی از تولید کننده های اصلی س��نگ آهن است 
و بس��یاری از س��رمایه گذاران خارجی در بورس 
فل��زات و اوراق بهادار س��هامداران ش��رکت های 
چینی هستند که محصول آنها سنگ آهن است. 
حال خدمه یک کشتی چینی اگر محصول سنگ 
آهن را برای ج��ای دیگری ببرد، بیم آن می رود 
ک��ه اجازه پهلو گرفتن در بندر کش��ور مقصد را 
نیابد لذا این مسئله تاثیر منفی خود را بر کاهش 
قیمت سهام عرضه شده در بازار بورس آن کشور 
خواهد گذاش��ت و احتم��ال صف های فروش در 
معاملات بورس و کاهش ش��اخص کل بازار را به 

همراه خواهد داشت.

امیر بیژن یثربی
 برگزیده بنیاد ملی نخبگان در علوم زمین

 محمدرضا شهسواری: گل گهر به دنبال احداث یک 
پارک جنگلی بزرگ در منطقه گل گهر و در مجاورت جاده 

شیراز است. این پارک جنگلی که ۳۳۰ هکتار است 
در فاصله ۲۵ کیلومتری شهر سیرجان و ۳۰ کیلومتری 
شرکت گل گهر در منطقه سیاه کوه واقع شده و دارای 

یک موقعیت فوق العاده استراتژیک با منظره بسیار عالی 
است
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شاخصهایمهمآیندهمعدنکاریدنیا

معدن��کاری ی��ک حرف��ه 
قدیم��ی و جهانی اس��ت که 
ش��روع آن ب��ا آغ��از متمدن 
شدن انس��ان ها منطبق بوده 
و هم��واره تاثی��رات زی��اد و 
مس��تقیمی ب��ر روی اقتصاد 
گذاش��ته است. این یک اصل 

غیرقابل انکار اس��ت که همواره دنیا به مواد معدنی احتیاج دارد. امروزه نیز معدن 
س��همی حدود 12درصد از جی دی پی جهانی را به خود اختصاص داده اس��ت. در 
س��ال های اخیر معدنکاری دنیا با چالش های زیادی مواجه ش��ده که در گذش��ته 
چندان مطرح نبوده است. جمعیت جهانی و تقاضا برای مواد معدنی همواره رو به 
رش��د بوده و اس��تخراج و فرآوری مواد معدنی همواره مشکل تر شده و علاوه بر آن 
استخراج و مصرف مواد معدنی تاثیرات زیادی بر روی محیط زیست گذاشته و به 
این دلیل اعتراضات اجتماعی رو به رش��دی را همواره در کنارخود داش��ته و دارد. 
از این رو با توجه به اینکه همانند سایر صنایع، معدنکاری نیز از این موارد مستثنا 
نیس��ت، برای به حداقل رس��اندن این چالش ها باید تغییرات زیادی در روش  های 
قدیم��ی معدن��کاری رخ دهد؛ این روش ها را باید منس��وخ و آنها را به روز کرد که 
درحال حاضر در بس��یاری از معادن پیش��رفته دنیا این باز سازی از مدتها قبل آغاز 
شده است. ما با توجه به شرایط پیش رو 4راهکار کلیدی را برای آینده معدنکاری 

و تداوم آن می توان پیشنهاد کرد.
1-توجه به تبدیل معادن به معدنی هوشمند با سیستم های دیجیتالی: 

بس��یاری از معدن��کاران ب��ا ای��ن تغییر زیاد موافق نیس��تند و تص��ور می کنند 
هوشمند س��ازی ش��رایط دش��وارتری را فراه��م می کند در صورتی ک��ه کاملا در 
اش��تباهند و باید با تغییر فاحش در ش��رایط فعلی، به طرف یک معدن دیجیتالی 
حرکت کنند. بر اس��اس پیش بینی ها در س��ال 2۰28 سیس��تم های اتوماس��یون 
ماش��ین آلات معدنی و کامیون های هوش��مند معدنی رقمی در حدود 28 میلیارد 
دلار را به خود اختصاص خواهند داد. ورود این سیستم ها به معادن موجب کاهش 
مصرف س��وخت و آلودگی زیس��ت محیطی کمتر، کارآیی بیشتر، استفاده کمتر از 
نیروی انسانی و ایمنی بیشتر خواهد شد. تبدیل کامیون های حمل مواد معدنی به 
سیستم های هوشمند و برقی تا حدود 3۰درصد هزینه های حمل ونقل را کاهش و 
بکارگیری ماش��ین آلات استخراجی برقی نیز هزینه های تهویه را2۰ تا 2۵ درصد 
کاهش می دهد. ش��رکت های ریوتینت��و و بی اچ پی درحال حاضر از دامپتراک های 
بدون راننده با هدایت ماهواره ای و مته های حفاری استخراجی اتوماتیک هوشمند 
استفاده می کنند که از نظر بهره وری و کم کردن هزینه ها و تقلیل نیروی انسانی، 
نتایج مطلوبی را برای بهره برداران داشته و حرکت به این سمت را تشویق می کند. 
همچنین در بسیاری از معادن از شاول های بدون راننده و نوار نقاله های هوشمند 
استفاده می شود. سیستم های هیدرومتالوژی و فناوری های نانو نیز در معدنکاری 
به کار گرفته شده و نتایج قابل قبولی را از نظر مصرف کمتر انرژی و پایین آوردن 

هزینه های تولید نتیجه داده است.
2-استفاده از فناوری های جدید برای فرآوری و استفاده از پهپادها: 

هوشمند س��ازی دس��تگاه های تغلیظ نی��ز یکی از مواردی اس��ت که بالا بردن 
راندمان و بازیابی حداکثری مواد اس��تخراج ش��ده را به دنبال دارد و با به حداقل 

رساندن ورود ماده معدنی به داخل باطله ها راندمان تولید را بالا می برد.
اس��تفاده از پهپاد ها نیز در معادن روباز هوش��مند کاربرد  زیادی داش��ته و در 
باطله برداری ها، نس��بت اختلاط ماده معدنی با باطله، کنترل ش��یب و پیش بینی 

مناطق ریزشی را می توان از طریق پهپاد ها پیگیری کرد.
3-استفاده از ذخایرمعدنی کف اقیانوس ها و نهایتا کرات دیگر: 

ژول ورن داس��تانی تخیل��ی بن��ام 2۰ه��زار فرس��نگ زی��ر دریا ها را در س��ال  
187۰میلادی منتش��ر کرد که روی آوردن کارشناس��ان به استفاده از منابع کف 
دریا ها را می توان به این داس��تان تخیلی تش��بیه کرد ک��ه درحال حاضر تا حدی 
عملی ش��ده و رو به گس��ترش اس��ت. تاکنون فلزات با ارزش��ی در کف دریا ها، از 
جمله نیکل، کبالت، مس، منیزیوم، سولفید های پلی متالیک وانادیوم، مولیبدن، 
پلاتینیوم وتلوریوم..... کش��ف شده که نتیجه فوران گدازه های گرم و اختلاط آنها 
با آب سرد کف دریا ها هستند. استفاده از مواد معدنی کرات دیگر نیز از برنامه های 

بلندپروازانه و رویایی معدنی آینده است.
4-حفظ محیط زیست و توسعه پایدار

با توجه به توافقنامه های زیس��ت محیط��ی به ویژه پیمان آب و هوایی پاریس و 
با توجه به بیداری ملت ها درباره خطر های گرمایش تدریجی زمین و فش��ار های 
زی��ادی ک��ه به معدنکاران در این خص��وص وارد می آید یکی از چالش های بزرگ 
پیش روی معدنکاران افزایش گرمایش زمین به ویژه در اثر مصرف س��وخت های 
فس��یلی به ویژه زغال س��نگ و آلودگی هایی است که معدنکاری از خود در محیط 
معدن به جای می گذارد و در بیش��تر نقاط دنیا اعتراضات گس��ترده ای را به دنبال 
داش��ته اس��ت و یکی از معضلات اساسی توس��عه معدنکاری درحال حاضر و آینده 
به شمار می آید که باید راهکاری منطقی و نتیجه بخشی را برای آن جست وجو کرد.

یادداشت

اخبارکوتاه

بومیسازیمارابهیککشورسازندهتبدیلمیکند؟

»کرونا«،تحویلمواداولیهرامحدودکرد
شروعکاهشیتولیدمسچین

طرح: حسین  علیزادهدر حاشیه هجوم تاجران چینی به بازار ماسک ایرانی

کارتونروز

بهرام فرزاد
 کارشناس معدن

بزرگراهخواجه-ورزقانافتتاحشد
قطعات 2، 3 و 4 بزرگراه خواجه – ورزقان با حضور اردش��یر س��عدمحمدی 
مدیرعامل ش��رکت ملی صنایع مس ای��ران، محمدرضا پورمحمدی اس��تاندار 
آذربایجان شرقی، ابوالقاسم سلطانی مدیرکل راه و شهرسازی استان آذربایجان 
ش��رقی، حجت الاس��لام مهدی پورمحم��د امام جمعه ورزقان، حس��ن یحیوی 
فرمان��دار ورزقان، حیدر ضیغمی مش��اور مدیرعامل ش��رکت مس و مدیر گروه 
روابط عمومی، رضا ش��ریفی مدیر مجتمع مس س��ونگون و جمعی از مقامات 

استانی افتتاح شد.
به گزارش مس پرس، این بزرگراه با حمایت ش��رکت ملی صنایع مس ایران و 

در راستای مسئولیت های اجتماعی این شرکت احداث شد.

نگاهی به تاب آوری صنایع در مقابل تحریم ها در گفت و گو با مدیر بومی سازی گروه صنعتی اوپال پارسیان

 محبوبه ناطق: 
ایران با تشدید تحریم های ظالمانه علیه خود به فرآیندی 
دفاعی روی آورد که از بخش تولید خود به ویژه در صنایع 
مادر دفاع کند. این تعبیری اس��ت ک��ه راضیه علیرضایی، 
مدیر بومی س��ازی گروه صنعتی اوپال پارسیان در سنگان 
در گفت وگو با روزگار معدن در حاشیه نمایشگاه ملی فولاد 
درباره شرایط بومی سازی در ایران به کار می برد، او در ادامه 
از تفاوت بومی سازی با ساخت داخل و شرط بقای آن سخن 

می گوید. این گفت وگو را می خوانید.
مهمترین س�والی که درباره بومی سازی از خود  �

می پرسید، چیست؟
نخس��تین گام ای��ن اس��ت که ب��ه یک تعری��ف واحد از 
بومی س��ازی برسیم. کشورهای دیگر بومی سازی هم دارند 
و فق��ط برای ما و در ش��رایط تحریم مطرح نیس��ت؛ اتفاقا 
آنها روی بومی س��ازی خیلی جدی ت��ر دارند کار می کنند. 
ام��ا مفهوم بومی س��ازی ب��رای آنها انتخاب ی��ک فرآیند و 
مناسب سازی کالا برای بازار هدف به نحوی که مشتری با 
آن احساس آشنایی کند است. به طور مثال دقت می کند، 
دوشاخه برق کالایش مناسب پریزهای مورد استفاده کشور 
مقصد باش��د و ولتاژ آن با شبکه برق محصول با شبکه برق 
کشور مصرف کننده انطباق داشته باشد و یا زبان کاتالوگش 
زبان مردم آن کش��ور باش��د. در نگاه جهانی، به این حرکت 
بومی سازی می گویند. در این نگاه دو سه مسئله مورد توجه 
است و مقطعی به آن نگاه نمی شود.  این در حالی است که 
ما به بومی سازی اهمیت می دهیم، چون در شرایط تحریم 
قرار گرفته ایم و این تحریم نس��بت به ما یک رفتار ظالمانه 
است. ما می خواهیم خود را با شرایط جدید منطبق کنیم. 

بومی سازی یک هدف بسیار مقدس و ارزشمند است.
هدف های بومی سازی را چگونه باید تبیین کرد؟  �

در وهله نخس��ت باید ساخت داخل هدفمند انجام شود. 
باید به مساله بومی سازی و ساخت داخل آینده نگرانه نگاه 
کنیم که آیا روزی که تحریم ها برداشته شود، باز هم کالای 
تامین کنن��دگان را خواهی��م خرید؟ آیا پ��ا به پای آنچه در 
صنعت فولاد جهان اتفاق افتاده پیش رفتیم؟ اگر ۵ س��ال 
دیگر تحریم ها لغو شود آیا در همان نقطه ای که تحریم شده 
بودیم، قرار نخواهیم داشت؟ بومی سازی نیاز ما را در ۵ سال 

آینده چگونه تبیین خواهد کرد؟
این سوال هایی است که باید امروز در جریان بومی سازی 
به آن پاسخ بدهیم تا یک حرکت هدفمند را تبیین کنیم. 
در بومی سازی کجای بازار ساخت تولید دنیا را می خواهیم 
بگیریم؟ باید برای رسیدن به این هدف برنامه ریزی کنیم. آیا 
تفکر مشترکی در این شکل گرفته؟ واحدهای تامین کننده 
به این نمایشگاه آمده اند و به شکل های مختلف سعی دارند 
خود را به مصرف کننده اثبات کنند ولی در کنار اینها یک 
سری تامین کننده ها هستند که به جای تولید وام می گیرند 
و کالاه��ای اروپایی وارد می کنند و همه این ها باهم مدعی 
س��اخت داخل هس��تند. باید دید بومی سازی کدام یک از 

اینها را گزینش و از آنها حمایت می کند. 
چگونه بومی س�ازی در مس�یر جهانی حرکت  �

می کند؟
موضوع مهمی که در بومی س��ازی باید مورد توجه قرار 
بگیرد حرکت و تعریف آن در راستای جهانی شدن است. 
در ای��ن مقط��ع ما باید ب��ه این تعاری��ف جهانی دقت 
کنیم. در حال حاضر رویکرد بومی سازی ما دفاعی است، 
چ��ون تحریم به عنوان یک تهاجم مطرح ش��ده اس��ت. 
البت��ه تحریم ه��ا به ما فرصت ایجاد وفاق و اجماع در بین 
تولیدکنن��دگان داده ولی این حس وفاق نباید در حدی 

باشد که ما را از جریان جهانی بومی سازی دور کند. 
در بومی سازی به چه عواملی باید بیشتر دقت  �

کرد؟
آنچ��ه درحال حاض��ر در ایران دارد به نام بومی س��ازی 
انج��ام می ش��ود باید الان درس��ت تعریف ش��ود وگرنه 
ت��ا ثریا این دی��وار کج می رود.  اول بای��د با اصطلاحاتی 
که در بومی س��ازی استفاده می ش��ود مثل لوکالیزیشن، 
گلوبالیزیش��ن، یوزیبیلیت��ی و ... آش��نا باش��یم. در همه 
دنیا بومی س��ازی به این شکل است که تولیدکننده، یک 
محصول را در نظر می گیرد و با عمومی سازی آن و بعد از 
تست کیفیت در یک بوم و لوکال خاص امتحان می کند. 
در این پروژه، لوکالیزیش��ن انجام و محصول در سیس��تم 
کنترل کیفیت، نظام بررسی و نظام فرهنگی بازار بررسی 

می ش��ود و وقتی آداپته شد آن را برای برگشت به چرخه 
جهان��ی با ویژگی  جدیدی آم��اده می کنند. این چرخه را 
جهانی ش��دن می گویند. پس بومی ش��دن را در رابطه با 
جهانی شدن تعریف می کنند. البته گاه مناطق خاصی را 
به لحاظ آمایشی برای توسعه د ر نظر می گیرند؛ به معنای 
دیگر، تقس��یم کار منطقه ای برای بوم یک کش��ور انجام 
می ش��ود تا زنجیره ارزش افزوده سنگ آهن، کنسانتره، 
گندل��ه و معدن��کاری صنعتی در آن منطقه با درآمدهای 
معدنکاری توس��عه پیدا کند. به طور مثال در چین یا در 
کش��ورهای اروپایی، مکزیک، کره جنوبی و... یک منطقه 
برای توسعه الکترونیک در نظر گرفته می شود. معنی این 
نیس��ت که فقط یک محصول تولی��د  کنند بلکه زنجیره 
تولی��د را برای اینک��ه اقتصاد آن منطق��ه را می چرخاند 
کام��ل می کنند. این فعالیت در ادام��ه، خودش کارآمد، 
بهره ور و بارور می شود و به توسعه منطقه کمک می کند. 
حتی در مواردی مناطقی که صنایع معدنی محور و پایه 
توس��عه  اس��ت را بررس��ی می کنند تا بعد از آن کسب و 
کاره��ای مرتب��ط با آن نظیر حمل ونقل، بیمه، کس��ب و 
کاره��ای مربوط به مع��دن و.... رونق یاب��د و در مجموع 
منجر به توس��عه منطقه ای  ش��ود.  اگر بومی سازی کنیم 
و به توس��عه منطقه ای و آمایش توجهی نکنیم چه کسی 
تضمین می کند که 1۰س��ال دیگر در این مناطق ش��اهد 
توس��عه های همه جانبه باشیم؟ ش��کاف توسعه یافتگی و 
توسعه نیافتگی و عدم توسعه پایدار را در بسیاری از نقاط 
کش��ورمان داریم، نظیر مناطق نفت��ی که مردم در جوار 
آن فقیرند و این انتظاری اس��ت که مردم مناطق به این 

محورهای توسعه دارند. 
مدی�ران مادر این زمینه ب�ه چه مواردی توجه  �

می کنند؟ 
بای��د به تاب آوری صنایع  توج��ه و آینده نگرانه حرکت 
کنن��د تا زمان��ی که برمی گردیم، نبینی��م به دلیل اینکه 
درست ساماندهی اش نکردیم پشت جبهه ما خالی است.

آنچه که از مدیران صنایع در این دست از نمایشگاه ها 
دیده می شود و تعاریفی که روی بنرها و بروشورها دیده ام، 
بومی سازی، تعمیق داخل و بالابردن تاب آوری را مهندسی 
معکوس و درصورت لزوم مهندس��ی مجدد تعریف ش��ده 
کرده اند. این در حالی اس��ت که دیگر کشورها معمولا به 
این برنامه ها به صورت یک فرآیند بلندمدت نگاه می کنند 
چنانکه در یک منطقه زنجیره تامین بر اساس سودآوری 
مستقر و بومی سازی، توسعه پایدار و اشتغال هم در تعامل 
با اقتصاد جهانی تعریف می شود ولو اینکه توسعه منطقه 
به توسعه مناطق همجوار در کشورهای همسایه هم منجر 
شود. اگر تعریف ما از بومی سازی، تعمیق ساخت داخل و 
تاب آوری اقتصادی است، باید به بوم، توسعه منطقه ای و 

زنجیره تامین توجه کنیم. 
ما کجای فرآیند جهانی شدن قرار داریم؟ �

اگ��ر از همین ام��روز هر کدام از تولیدکنندگان بتوانیم 
بخش��ی از یک وفاق باش��یم که بومی س��ازی به توس��عه 
زنجیره تامین و توسعه منطقه ای بینجامد و ما را به اقتصاد 

جهانی متصل کند، ما در این فرآیند قرار داریم. ما در بدو 
بومی سازی باید به صادرات فکر کرده و از تامین کنندگان 
قطعه به ش��کل سیستماتیک حمایت کنیم. اگر فقط به 
این فکر کنیم که با س��اخت یک قطعه، مشکل امروزمان 
را ح��ل کنی��م، به مح��ض رفع تحریم دوب��اره آن را وارد 
می کنیم و سرجای اولمان باز می گردیم. در حقیقت باید 
به صورت هدفمند وارد امر بومی سازی شد و تولیدکننده 
بای��د در همان ابتدای زنجیره صادرات را ببیند دولت نیز 

باید حمایت خود را از صادرات این کالا افزایش دهد. 
این بومی س�ازی ما را به یک کش�ور س�ازنده  �

تبدیل می کند؟
این س��والی اس��ت که مدیران بومی سازی باید به طور 
ج��دی به آن جواب دهند که با اقدامات امروز ما ایران به 
کشور سازنده صنعتی تبدیل می شود؟ چگونه بومی سازی 
انجام بدهیم که منجر به افزایش توان ساخت داخل شود؟ 
فرق بومی سازی و ساخت داخل چیست؟ این یک سوال 
جدی اس��ت. باید اول به این س��وال پاس��خ دهیم که آیا 
توانسته ایم با وجود تحریم ها پا به پای فناوری دنیا پیش 
برویم و اگر روزی تحریم ها برداشته شود می توانیم فاصله 

خود را با جهان به سرعت بهبود ببخشیم؟ 
اینها باید در برنامه بومی س��ازی مشخص شود. وقتش 
اس��ت که در این نمایش��گاه یک قدم جلوتر برداریم و با 
تعاریف بهتری بومی سازی را پیش ببریم. باید به ساخت 
داخل فکر کنیم اما از توس��عه منطقه ای مان غافل نشویم 

و چند جانبه نگر باشیم.
اگ�ر یک ی�ا دو دهه قبل به بومی س�ازی توجه  �

می کردی�م تحریم های فعلی می توانس�ت اینقدر 
آزاردهنده باشد؟

اشتباه نکنید؛ تحریم ها در هر شرایطی برای ما سخت 
بود. الان اگر حتی کشور صنعتی آلمان را هم تحریم کنند 
برایش سخت است. تحریم یعنی قطع ارتباط ما با روابط 
بین المللی خرید، فروش، بانک و.... این در هر ش��رایطی 
بد اس��ت. باید واقعا تلاش کنیم از تحریم خارج ش��ویم و 
دوباره تحریم نشویم.  اگر این اتفاقات را از قبل پیش بینی 
می کردی��م و ب��رای آن آماده می بودیم فرقش این بود که 
سهم اشتغال صنعتی و ارز کالای ساخت ایران در بیرون 
ب��ه نحوی بود که اگر راه نفت را می بس��تند با این بخش 
می توانستیم آن را جبران کنیم. چرا که در صادرات بخش 
خصوصی مان با تحریم ها چندان دچار مشکل نمی شویم 
بلکه نخس��تین گلوگاه ما در تحریم نفت اس��ت. لذا این 

می تواند دوام و تاب آوری ما را بیشتر کند. 
س�اخت داخل چ�ه ویژگی هایی باید داش�ته  �

باشد؟ 
س��اخت داخ��ل ویژگی هایی دارد و ب��ه کالایی اطلاق 
می شود که در داخل ایران تولید و صددرصد ارزش افزوده 
و نیروی کارش در ایران ایجاد می شود ولی بومی سازی در 
این حد اس��ت که یک قطعه در یک مجموعه تولیدی را 
بومی می کنیم؛ از آنجا که طراحی یک قطعه متعلق به یک 
شرکت خارجی است و اگر ماده نویی بیاید خود ماشین را 

نمی توانیم تغییر دهیم یا این کار بس��یار سخت است لذا 
بومی س��ازی باید در چارچوب هدف توس��عه منطقه ای و 
بین المللی تعریف شود و به تقویت ساخت ایران بینجامد.  
از این رو  در معافیت های مالیاتی خریداران و سازندگان 
باید به تناسب عمق ساخت داخل، معافیت در نظر گرفته 
شود. وقتی برای بومی سازی اقدام می کنیم نگوییم کدام 
س��ازنده کدام را می س��ازد، خارجی اش ارزانتر اس��ت یا 
داخلی، و حالا آقای تامین کننده به ما نرخ بده. واقعا باید 
برای کار تامین کننده ها و دانش بنیان ها ارزش قایل شد و 
قرار بومی سازی گذاشت و آنها را وارد جریان بومی سازی 
شرکت ها کرد. وقتی کالای داخلی  می خریم واقعا به عمق 
س��اخت داخل توجه کنیم که بین کس��ی که پارچه ای از 
چین خریده و آورده و می گوید این پارچه فیلتر اس��ت تا 
کسی که خط تولید منسوج را وارد ایران کرده و همه کار 
تولی��د فیلت��ر را در ایران انجام می دهد فرق بگذاریم و در 
نظام معاملاتمان بپذیریم که با دومی بیشتر کنار بیاییم. 
اصل دیگر این اس��ت که یکسری ضوابط حامی داشته 
باش��یم تا ب��رای تولیدکنندگان به تناس��ب عمق داخل 
معافیت های متناس��ب وضع کنیم. این در حالی است که 
هر کس که یک تولیدکننده  ایرانی که قطعات را به صورت 
سی کی دی یا اس کی دی آورده، سرهم کرده و نام ساخت 
داخل را بر روی آن  گذاش��ته از همان معافیتی برخوردار 
می ش��ود که برندی دیگ��ر کار طراحی را در مراکز علمی 

ایرانی انجام داده و خط جدید درست کرده و ...
آیا عمق ساخت داخل قابل ارزیابی است؟  �

بل��ه در هم��ه جای دنی��ا قابل ارزیابی اس��ت و ملاک 
معام��لات در جهان قرار می گیرد. به طور مثال در عمان 
بین کش��ورهای خلیج تعرفه های صفر اعمال می شود از 
آنجا که تولید در عمان ش��امل این تعرفه صفر می شد به 
نفع ما بود که بسیاری از کالاهایمان را به این کشور برده، 
درآنجا تولید و از آنجا صادر کنیم. اما یکسری کالاها را که 
اعلام کردیم به عمان می بریم و آنجا بسته بندی می کنیم 
قب��ول نکردن��د و گفتند از آنجا که فقط 3۰ درصد ارزش 
افزوده  این کالا در داخل کشور عمان تولید شده، متناسب 

با عمق ساخت معافیتها محاسبه می شوند. 
م��لاک دوم س��اخت داخ��ل، می��زان ارزش افزوده در 
حوزه های فناورانه اس��ت. تفاوت است بین کسی که مواد 
اولیه را پرس کرده با کسی که ماده نویی را طراحی کرده 
و قالبی را س��اخته؛ یعنی نقش��ه کش و طراح آن در ایران 
پول گرفته، کسی که پایلوت ساز است در ایران پول گرفته 
و آن را سه بعدی کرده و در ازای آن قالب1۵۰-نفرساعت 
کار انجام داده اس��ت. اینها ش��اخص های س��اخت داخل 
می ش��ود. باید حمایتهایمان را از س��اخت داخل منسجم 
کنیم تا حداکثر استفاده از ساخت داخل را داشته باشیم. 
بس��یار امیدوارم از این نمایش��گاه یک دفاع سیستمی و 

قانونمند از ساخت ایران انجام شود. 
کاش ب��ه اندازه نفت یا ان��رژی اتمی به این صنعت هم 

توجه می شد.
حمایت از ساخت داخل در سیستم های مدیریتی کشور 
در هیچ کجای دنیا به این سادگی که ما ترسیم می کنیم 
اتفاق نمی افت��د. معمولا متقاعد کردن مدیران اقتصادی 
کش��ور ب��رای اینکه در هنگام بس��تن ترازهای اقتصادی 
کشور به سازندگان، صنایع کوچک و سیستم های باارزش 
افزوده در حوزه ساخت داخل توجه بیشتری کنند، کاری 
سخت است که تشکل ها به سختی آن را انجام می دهند و 
هیچ کجای دنیا این کار به راحتی انجام نمی شود. معمولا 
بخش تجارت در دنیا با س��ران تصمیم گیرنده حاکمیتی 
راحت تر ارتباط برقرار می کنند. اما خوشبختانه اتفاقی که 
الان افتاده نش��ان می دهد صنعت فولاد که بخش بزرگی 
از اقتصاد کش��ور را تش��کیل می دهد و مدیران آن که در 
این جش��نواره حضور پیدا کردند همه متقاعد بودند این 
کار را انج��ام دهند. اینجا م��ن باید همین جا از مدیریت 
اپال پارس��یان تش��کر کنم که اجازه دادند به عنوان مدیر 
بومی س��ازی برای کل شرکت های گروه در این نمایشگاه 
حضور پیدا کنم و ش��رکت های دانش بنیان و س��ازندگان 
داخل��ی را شناس��ایی و طبقه بندی ک��رده و قراردادهای 
تحقیق و توس��عه با دانش��گاه ها را منعق��د کنیم. به نظر 
می رس��د شرایط خاصی ایجاد ش��ده و نمایشگاه فرصت 
خوبی برای ما ایجاد کرده است. فرصتی هم که با روزنامه 

روزگار معدن گفت و گو کردم نیز بسیار مغتنم بود. 

 تولید م��س در چی��ن در ژانوی��ه 2۰2۰ میلادی
)ماه جاری( نس��بت به مدت مش��ابه س��ال گذشته 
1.4 درص��د اف��ت ک��رد ت��ا صنعت مس این کش��ور 
س��ال 2۰2۰ می��لادی را با کاهش تولی��د آغاز کند. 
 Hellenic به گزارش ایمیدرو به نقل از وب س��ایت
Shipping News تولید کاتد مس چین در ژانویه 
2۰2۰ می��لادی ب��ه 72۵ هزار و 9۰۰ تن رس��ید که 

نس��بت به ژانویه 2۰19 میلادی 4. 1 درصد افت نشان می دهد. همچنین این میزان تولید نسبت به تولید 
دسامبر)دوماه پیش( 2۰19 میلادی حاکی از کاهش 88. 9 درصدی است. علت این امر برخی محدودیت 
های زیس��ت محی��در و کاهش فعالیت برخی کارخانه های ذوب پس از دس��تیابی به اهداف تولید س��ال 
2۰19 میلادی)1397-1398( عنوان شده است. مقامات چین تعدرلات سال نومیلادی را افزایش داده و 
محدودیت های حمل و نقل را به منظور کنترل ویروس کرونا )این ویروس از اواخر ژانویه 2۰2۰ میلادی در 
این کشور شیوع پیدا کرده است( وضع کرده اند. این محدودیت ها موضوعاتی همچون تحویل مواد اولیه به 
کارخانه های ذوب، حمل و نقل و فروش کاتد مس و محصولات جانبی آن )اسید سولفوریک( را تحت تاثیر 
قرار داده است. همچنین پیش بینی می شود میزان تولید کاتد مس چین در فوریه 2۰2۰ میلادی به 7۰1 
هزار و 3۰۰ تن برسد و افت ۵4. 2 درصدی را نسبت به مدت مشابه سال 2۰19 میلادی به ثبت رساند. بنا 
براین میزان تولید این فلز س��رخ در 2 ماهه نخس��ت سال جاری میلادی با کاهش 96. 1 درصدی نسبت به 

مدت مشابه سال گذشته میلادی به یک میلیون و 43۰هزار تن خواهد رسید.
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کهتحریمهابرداشتهشود،بازهمکالایتامینکنندگانرا
خواهیمخرید؟
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